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Stadsdialoog
De Amsterdamse binnenstad is een dynamisch ecosysteem waarin samenwerking  

en dialoog essentieel zijn. Alleen zo blijft het in balans en in beweging.
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en beweegt. De vraag is niet óf, 
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VEILIGHEID
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als er wat gebeurt niet of  
nauwelijks zin.” 

ECONOMIE
Voor veel, vaak kleinere,  
ondernemers in de
Amsterdamse binnenstad 
was 2024 opnieuw een zwaar 
jaar.

MOBILITEIT
Voor klanten en leveranciers 
wordt het steeds lastiger om 
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bereiken.

VERANTWOORDING
Indicatoren, definities en 
bronnen

105
Het indexcijfer
voor dit jaar is:

Inleiding
Benno Leeser – Bestuursvoorzitter
Jan Stoeltie – Directeur

De Amsterdamse binnenstad is een ecosysteem 
waarin we elkaar nodig hebben. Dat is geen 
optelsom van losse spelers, maar een stelsel dat 
bloeit als alle schakels in beweging – in dialoog 

– zijn. Ondernemers, BIZ-besturen en straatmanagers, 
bewoners, publieke en private partijen, kennisinstellingen 
en andere betrokkenen bundelen hun krachten voor de 
stad. Zo borgen we samen de leefbaarheid en het bezoe-
kers- en ondernemersklimaat.

De binnenstad is een gezamenlijke opgave
Amsterdam groeit, verandert en beweegt. De vraag is niet 
óf, maar hóe we samenwerkingen versterken om koers 
te zetten naar een stad in balans, waarin alle stadsdelen 
zowel economisch als maatschappelijk profiteren. De 
stadsdialoog is daarvoor onmisbaar. Laten we dat gesprek 
voeren – op basis van feiten, visie en gedeelde verantwoor-
delijkheid. Deze 17e editie van de Amsterdam City Index 
brengt de dynamiek in kaart – de stand van zaken, de  
feiten, de trends – en voedt daarmee het gesprek.

Onderscheidend en inspirerend ondernemerschap
De kracht van ondernemerschap; dat belichamen de kers-
verse winnaars van de Ondernemers Inspiratie Award. Al 
70 jaar is Concerto in de Utrechtsestraat een bestemming 
op zich. Generaties Amsterdammers en bezoekers vonden 
er hun weg naar een zorgvuldig samengestelde collectie 
platen, cd’s, boeken en concertkaarten. De winkel groei-
de uit tot meer dan een verkooppunt: het werd een pleis-
terplek waar muziek leeft. Van spontane jamsessies tot 
signeerbijeenkomsten, Concerto is een beleving. Geheel 
terecht winnen daarom Jorn en Dick en hun enthousiaste 
team dit jaar de Ondernemers Inspiratie Award. Als onder-
scheidende en inspirerende onderneming prijkt Concerto 
op de cover van deze editie, een welverdiend eerbetoon 
aan hun bijdrage aan de stad.

Discrepantie
Het indexcijfer staat op 105. Indicatoren op het gebied van 
economie en ondernemersklimaat geven positieve ont-

wikkelingen weer. Maar de gegevens zijn, naast absoluut, 
ook relatief. Ondernemers met veelal één locatie geven 
aan dat marges en rendementen onder enorme druk staan 
en dat bestaanszekerheid in het geding is. Het ervaren  
ondernemersklimaat steunt ze niet. Integendeel. Juist 
deze kleinschalige ondernemers die vaak generaties lang 
het stadsbeeld bepalen en die wij allen omarmen luiden 
de noodklok.
 
De kracht ligt in de context
De kracht van de Amsterdam City Index schuilt in de com-
binatie van kwantitatieve data, gebaseerd op een consis-
tente set indicatoren, en kwalitatieve inzichten, verkregen 
uit de ondernemersenquête. Samen vormen ze een gede-
gen basis voor het volgen van de economische en maat-
schappelijke ontwikkelingen in de binnenstad. Sommige 
cijfers spreken voor zich: een stijgend consumentenver-
trouwen wordt algemeen als positief ervaren, net als een 
laag aantal aangiftes van diefstal. Maar hoe duiden we een 
stijgende of dalende hotelkamerprijs? Of de gemiddelde 
vierkante meterprijs van winkelvastgoed? De betekenis 
hangt af van wie ernaar kijkt en vanuit welk perspectief.

Veel indicatoren kennen volgens ons een tipping point. 
Wanneer dat kantelpunt bereikt wordt, hangt af van de 
actualiteit, de tijdsgeest en hoe we naar de stad kijken. 
Neem het aantal BIZ’en in de binnenstad: is een stijging 
naar 37 een vooruitgang? En hoe wenselijk is een volledig 
demonstratievrij centrum? Is dat een ideaalbeeld of een 
beperking van de maatschappelijke dynamiek?

Dank aan onze partners
De Amsterdam City Index is ook dit jaar mogelijk gemaakt 
door financiële ondersteuning van onze loyale partners. 
Zij dragen bij aan waardevolle inzichten voor onderne-
mers en beleidsmakers. U leest inspirerende advertorials 
van FEBO, Universiteit van Amsterdam, Renewi en
Kroonenberg Groep. Naast onze trouwe sponsoren pro-
vincie Noord-Holland, Albert Heijn en Gemeente Amster-
dam, verwelkomen wij dit jaar met veel plezier Avontuur 
en Maat Beveiliging.
Wij wensen u een ondernemend 2025 toe, waarin we  
samen de 750e verjaardag van Amsterdam vieren en  
genieten van een jaar vol betekenisvolle evenementen  
en activiteiten.
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De index uitgelegd

Vereniging Amsterdam City onderzoekt jaarlijks hoe het ervoor staat 
met de economie en het ondernemersklimaat in het centrum van 
onze hoofdstad. Deze 17e editie van de City Index is de uitkomst van 
statistieken van instellingen en kennispartners en van kwalitatieve 

inzichten gebaseerd op resultaten uit de ondernemersenquête. Traditiege-
trouw zijn de thema’s verdeeld over vijf hoofdstukken: Economie, Onder-
nemersklimaat, Kwaliteit openbare ruimte, Mobiliteit en Veiligheid.

Ondernemersenquête
De ondernemersenquête is uitgevoerd door onderzoeksbureau Ruigrok tussen 
6 en 21 januari 2025. In totaal hebben 165 ondernemers de online vragenlijst, 
die bestond uit 46 vragen, anoniem ingevuld. De achtergrond van de respon-
denten komt overeen met die van voorgaande jaren: 62% is eigenaar, 27% 
bedrijfsleider en 8% medewerker binnen de organisatie. De gemiddelde in-
vulduur was 26 minuten. Respondenten ondernemen of zijn eindverantwoor-
delijken in de branches horeca (33%), retail (24%), culturele- of creatieve sector 

Algemene index Overzicht indexcijfer per onderwerp

(10%), retail food (5%), toerisme (5%), vastgoed 
(5%), ambacht (4%), persoonlijk- of zakelijke 
dienstverlening (8%) en financiële sector (2%). 
Het leeuwendeel van het aantal respondenten 
is met de onderneming gevestigd ín het cen-
trum van de stad. Wij danken onze partners 
KHN Amsterdam, MKB-Metropool Amsterdam 
en Amsterdam & Partners voor hun bijdrage 
aan het gesegmenteerd verspreiden van de en-
quête onder hun leden.

43 indicatoren
Dit jaar zijn de indexcijfers gebaseerd op 43 in-
dicatoren. Voor elke indicator analyseren we de 
trend over de afgelopen drie jaar, waarbij 2022 
als basisjaar dient. Dit is zichtbaar in de desbe-
treffende grafiek. Het jaar 2019 nemen we, als 
referentie en laatste jaar voor de Coronaperio-
de, ook mee. Indexcijfers zijn handig omdat je 
er snel mee kunt aflezen of een waarde stijgt of 

daalt ten opzichte van het jaar daarvoor, en hoe dit zich 
verhoudt tot de andere jaren. Alle indexen tonen de situ-
atie van het betreffende jaar in vergelijking met 2022, dit 
basisjaar is 100.

Omgekeerde index
In sommige gevallen maken we gebruik van een ‘omge-
keerde index’. Dit betekent dat een stijgend cijfer als een 
negatieve index wordt weergegeven en vice versa. Voor 
indicatoren waarbij dit van toepassing is, staat het aange-
geven in het hoofdstuk ‘Verantwoording’.

Weging
Het algemene indexcijfer van 105 is samengesteld uit het 
gemiddelde van de 43 indexcijfers vanuit de afzonderlijke 
thema’s, met een toegepaste weging om de betrouwbaar-
heid en relevantie te verhogen. Het indexcijfer Economie 
is opgebouwd uit twaalf indicatoren, en het indexcijfer 
voor Ondernemersklimaat omvat twintig indicatoren. Ge-
zien het belang van deze twee onderwerpen krijgen zij in 
de weging tweemaal zoveel gewicht als de thema’s Kwa-
liteit openbare ruimte en Veiligheid, die respectievelijk 
op zes en vijf indicatoren gebaseerd zijn. Deze wegings- 
methode is consistent toegepast voor alle jaren.
 
Rolling window
Wanneer de volledige dataset voor 2024 niet beschik-
baar is, passen we voor enkele indicatoren een ‘rolling 
window’-methode toe. Via deze methode selecteren we 
het meest recente datapunt als een ankerpunt en creëren  
vanaf daar een terugkijkperiode van een vastgestelde 
duur, in dit geval twaalf maanden. Dit proces stelt ons in 
staat om continu een deelverzameling van de gegevens 

Het algemene indexcijfer  
van 105 is samengesteld  

uit 43 indicatoren.

2019 corona jaren 2022 (basisjaar) 2023 2024
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In totaal hebben 165  
ondernemers de vragenlijst, 
die bestond uit 46 vragen,  
anoniem ingevuld.

Gebied centrum XL

binnen dit tijdsvenster te analyseren, waarna het venster verschuift 
volgens de vastgestelde periodelengte. Zo analyseren we, bij het be-
schikken over gegevens tot en met september 2024, opeenvolgende 
perioden van twaalf maanden terug in de tijd, zoals van september 
2024 tot oktober 2023, van september 2023 tot oktober 2022, en zo 
verder.

Samen is niet alleen
Om een breed spectrum aan perspectieven te belichten, verhalen een 
gezicht te geven en het belang van publiek-private samenwerking 
te onderstrepen, hebben wij gesprekken gevoerd met zes verschil-
lende BIZ’en, een opstartende BIZ en een Ondernemersvereniging.  
De dialogen vonden veelal plaats met de BIZ-voorzitter, Straatma-
nager en Gebiedsmakelaar. Het zijn verhalen die successen, kansen, 
uitdagingen en inspirerende samenwerkingen belichten.

Onze kennispartners
Definities en bronnen van de indicatoren staan vermeld in het 
hoofdstuk ‘Verantwoording’. De ontwikkeling van de index wordt 
mogelijk gemaakt door bijdragen van en samenwerking met kennis-
partners. Zij verstrekken jaarlijks essentiële en relevante datasets en 
helpen ons in duiding en argumentatie van uitkomsten. Onze dank 
gaat uit naar CBS, KHN Amsterdam, EVMRA, The Global Economy, 
Institute for Urban Strategies, IMD, Global Blue, GVB, Cruise Port 
Amsterdam, Amsterdam & Partners, CPB, Locatus, Kamer van Koop-
handel, Cushman & Wakefield, Rijkswaterstaat, TomTom, Politie 
Eenheid Amsterdam, GGD Amsterdam, OIS en overige afdelingen 
van de Gemeente Amsterdam.

De Amsterdam City Index 2025 met alle datasets en uitkomsten van 
de ondernemersenquête, inclusief antwoorden op de open vragen, 
is te vinden op: www.amsterdamcity.nl/amsterdam-city-index. 

SCAN de QR-code voor 
onder meer de uitkomsten 

van de ondernemerenquête 
en alle antwoorden op de 

open vragen.
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1. Economie
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De gevolgen zijn zichtbaar in het straatbeeld: vertrouwde 
winkels verdwijnen. De vraag rijst of de Amsterdamse 
binnenstad nog plek biedt voor kleinere ondernemers.
Het lijkt erop dat vooral kapitaalkrachtige ondernemers 

en grotere ketens overleven in dit economische klimaat.

Financiële worstelingen
Ga er maar aan staan als kleine ondernemer. De coronacrisis laat zijn 
sporen na in de liquiditeit, terwijl prijzen en kosten blijven stijgen: in-
koopprijzen, huurprijzen, nieuwe cao’s, gemeentelijke belastingen, 

energieprijzen en ga zo maar door. Toch schetst 
het indexcijfer van 112 een positief beeld: een 
stijging ten opzichte van vorig jaar (111) en ook 
ten opzichte van 2019 (107). Zowel de omzet in 
de detailhandel (120) als de horecaomzet (138) 
ligt hoger dan in basisjaar 2022 en beduidend 
hoger dan in 2019. Een hogere omzet door door-
berekening van gestegen kosten in verkoopprij-
zen zegt echter niets over het bedrijfsresultaat. 
Van de respondenten rapporteert 53% een la-
gere winst dan in 2023, terwijl er tegelijkertijd 
forse investeringen worden gevraagd op het 
gebied van verduurzaming en toegankelijk-
heid. Ronduit zorgelijk is dat slechts 64% van de 
respondenten positief is over het voortbestaan 
van hun bedrijf, terwijl dit een jaar eerder nog 
79% was.

De balans tussen inkomsten en uitgaven raakt 
steeds schever en ondernemers waarderen hun 
vestigingslocatie in de binnenstad nog maar 
met een 5,2, tegenover een 5,7 in 2023. Ondanks 
de economische groei lijkt de binnenstad een 
plek te worden waar een kleine ondernemer 
als gevolg van hoge vestigingskosten en een 
steeds veranderend ondernemerslandschap 
gewoonweg zijn broek niet kan ophouden. Een 
respondent ziet het met lede ogen aan: “Er zijn 
ondernemers die ‘in stille armoede’ verkeren. 
De rekensommen die ze maken om het hoofd 
boven water te houden zijn duizelingwekkend. 
Ik zie hoe hun gezondheid eronder lijdt. Stress, 
overbelasting en onzekerheid eisen hun tol. Dit 
gaat niet alleen over cijfers, het gaat om echte 

Voor veel, vaak kleinere, ondernemers in de 
Amsterdamse binnenstad was 2024 opnieuw 
een zwaar jaar. Stijgende kosten en teruglopen-
de marges maakten het voor velen moeilijk het 
hoofd boven water te houden. “De kosten zijn de 
afgelopen jaren enorm gestegen, terwijl de  
omzet juist sterk is gedaald. Dit is geen gezonde 
balans”, zegt een van de respondenten. 

Economie

Economie - Indexcijfer 112

2019 corona jaren 2022 (basisjaar) 2023 2024

mensen met echte problemen.” Het aantal faillissemen-
ten van bedrijven, instellingen en eenmanszaken in regio 
Groot-Amsterdam is met een indexcijfer van 58 ongekend 
hoog. Er zijn 496 faillissementen geregistreerd.

Bezoekers zijn onmisbaar
Ondanks tegenslagen groeit het aantal bezoekers aan 
Amsterdam weer. In 2024 steeg het aantal passagiers dat 
naar of via Schiphol reisde met bijna 8% naar 66,8 mil-
joen. Tegelijkertijd neemt het aantal zee- en riviercruises 
af. Het aantal passagiers op zeecruises daalde met 86.000 
en het aantal riviercruisepassagiers met 65.000. Veel on-
dernemers zien de cruisebezoekers juist als een aanwinst 
voor Amsterdam. “De gemeente zit vast in eigen dogma’s 
en is niet in staat oplossingen te vinden voor plaatselijke 
overlast van toeristen zonder het kind met het badwater 
weg te gooien”, stelt een respondent.
De hotelsector kent wisselende resultaten. De bezettings-
graad van 3-, 4- en 5-sterrenhotels was 75,5% in 2024, nau-
welijks hoger dan in 2023 (75,2%) en nog ver verwijderd 
van de 81,5% in 2019. De gemiddelde prijs per beschikbare 
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kamer daalde van €134 in 2023 naar €131 in 2024, terwijl 
deze in 2019 €119 was. Ook hoteliers zijn zoekende in hoe-
verre stijgende kosten en verhoogde toeristenbelasting 
kan worden doorberekend in prijzen die gasten als accep-
tabel ervaren. 
In het 0-, 1- en 2-sterrensegment daalde de bezettings-
graad: was de gemiddelde bezetting in 2019 nog 81,5%, 
in 2024 kwam de sector uit op 75,0%, tegenover 78,1% in 
2023.

Stay Away!
Ondernemers en culturele instellingen zijn grotendeels 
afhankelijk van bezoekers aan de stad. “Toestroom wordt 
geassocieerd met overtoerisme zoals in Venetië, maar 
daarvan is geen sprake”, laat een respondent weten.  
“Laten we vertellen dat we een heel aantrekkelijke stad 
hebben om te bezoeken.” Onderzoeken wijzen uit dat 
mensen blijven reizen en dat het aantal bezoekers in de 
stad de komende jaren zal toenemen. Een respondent 
zegt hierover: “Het gesprek dient te gaan over welke be-
zoeker we wensen en op welke manier de hele stad kan 
profiteren van de aantrekkingskracht van bovenal het 
centrum.” De Stay Away-campagne werd door veel onder-
nemers slecht gewaardeerd; velen gaven in de enquête 
aan dat zij voelden dat het imago van de stad hierdoor 
juist verslechterde.

“ Het gesprek dient 
te gaan over welke 
bezoeker we wensen 
en op welke manier 
de hele stad kan 
profiteren van de 
aantrekkingskracht 
van bovenal het 
centrum.”

Economie

“ Er kan meer dan je denkt”

ADVERTORIAL

Klaas Hernamdt (Humanities Ven-
ture Lab) en Erik Boer (REC Impact) 
leiden beide programma’s die on-
dernemende UvA-studenten, alum-
ni en promovendi met Amsterdamse 
bedrijven verbinden. Ze zorgen er-
voor dat onderzoekers uit hun pro-
gramma’s zich buigen over relevan-
te vraagstukken van ondernemers. 
Erik: “Als universiteit hebben we de 
verplichting om de kennis die we 
ontwikkelen, nuttig in te zetten voor 
de samenleving.”

Afvalproblematiek
Zo werkten studenten van de mas-
ter business administration onlangs  
samen met bedrijven aan een oplos-
sing voor de afvalproblematiek op de 
Wibautstraat. Ze zochten manieren 
om het probleem te verkleinen of te 
verhelpen, en de resultaten werden 
positief ontvangen. Het project gaat 
nu verder. Erik voegt toe: “Onze fo-
cus ligt altijd op maatschappelijke 
impact. Vanuit die invalshoek on-
derzoeken we: hoe kunnen we het 
bedrijfsleven – als onderdeel van de 
samenleving – verder helpen?”

Klaas en Erik merken dat de UvA 
vaak wordt gezien als een gesloten 
bolwerk, maar samenwerking is juist 
heel toegankelijk. “Het begint met 
een kleine vraag,” legt Klaas uit. “Dan 
leer je elkaar kennen, en kijken wij 
welke interessante ideeën, mensen 
en kennis er aanwezig zijn.” Op die 

manier krijgen bedrijven de juiste 
mensen voor hun onderzoeksbehoef-
ten.

Uitnodiging
Erik nodigt ondernemers die de Am-
sterdam City Index lezen uit om een 
mail te sturen met een vraag. “Dan 
ben ik er zeker van dat ze verbaasd 
zijn over wat er kan.” Zodra een vraag-
stuk bij hen ligt begint het koppelen. 
Erik: “Naast studenten die opdrach-
ten nodig hebben voor hun leertra-
ject, hebben we ook veel startups 
in ons netwerk die op zoek zijn naar  
interessante opdrachten. En studen-
ten die een bedrijf starten binnen het 
ondernemerschapsonderwijs.”

Een voorbeeld hiervan is de startup 
MKB Digital Workspace, onderdeel 

van het REC Impact-programma. Erik: 
“Ze hebben een meerjarige subsidie 
om het MKB te ondersteunen met 
digitaliseringsvraagstukken, bijvoor-
beeld voorraadbeheer.” Klaas vertelt 
over een mooi bedrijfsidee met zulke 
goede resultaten dat ze nu landelijk 
opereren. “Het heet Lukida en zet 
kunstenaars in voor het lerarente-
kort. Het mes snijdt aan twee kanten:  
de kinderen krijgen een creatief dag-
programma in plaats van naar huis 
gestuurd te worden, en de kunste-
naars extra inkomsten.”

Benieuwd naar wat de UvA voor  
jouw bedrijf kan betekenen: mail 
naar k.hernamdt@uva.nl of f.boer@
uva.nl en kijk voor meer informatie 
op: https://uva.nl/humanities-ven-
turelab en https://recimpact.uva.nl

De UvA is er voor Amsterdamse bedrijven

2019 corona jaren 2022 (basisjaar) 2023 2024
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326K 10K 78 432,4K 87 922,7K

82,7K 1858 61 151K 6016 141 18K 1326 27

31K 867 25 53,4K 1741 21

9565 471,1K 1013

106,8K 3050 29

FC CENTRUM IS EEN ONLINE PLATFORM DAT IN 2022 IS OPGERICHT DOOR EEN GROEP BETROKKEN AMSTERDAMMERS.

MET ONZE VIDEO’S, FOTOSERIES EN EVENEMENTEN INSPIREREN WE AMSTERDAMMERS OM DE STAD TE (HER)ONTDEKKEN 
EN OPNIEUW VERLIEFD TE WORDEN OP DE MOOISTE PLEK IN DE WERELD.

EN DAT WERKT: INMIDDELS HEBBEN WE MEER DAN 150.000 VOLGERS OP ONZE SOCIAL MEDIA KANALEN (AND COUNTING) �.

TIPS, VRAGEN, ADVERTEREN OF DONATEUR WORDEN? MAIL NAAR INFO@FCCENTRUM.NL

OOK FAN WORDEN?

Ook andere maatregelen, zoals het verhogen van de toeristenbe-
lasting op 1 januari 2024 van (omgerekend) 10% naar 12,5%, vallen 
slecht bij ondernemers. Geld kan maar één keer worden uitgegeven 
en er zijn instellingen en ondernemingen die een verband leggen 
tussen stijgende prijzen in de stad en een daling in (zakelijke) be-
zoekersaantallen, conversie en omzet. Het aantal overnachtingen 
in combinatie met de kamerprijzen legt de gemeente geen windei-
eren. In 2024 haalde Amsterdam maar liefst 243 miljoen euro op via 
toeristenbelasting. 
Het gemiddelde bestedingsbedrag van non-EU-bezoekers via 
taxfree aankopen in Amsterdam is met €892 nog nooit zo hoog ge-
weest. Ter vergelijking: in 2019 was dit €628 en in 2022 €823. De top-3 
nationaliteiten op het gebied van taxfree bestedingen in de stad zijn 
Amerikanen (16%), Chinezen (15%) en Turken (8%). China zit nog op 
slechts 60% van de bestedingen die het in 2019 genereerde.

Blik op de toekomst
Ondanks de uitdagingen houden veel ondernemers hoop. “Amster-
dam heeft altijd aantrekkingskracht gehad. Het gaat in golven, maar 
uiteindelijk komt het weer goed.” Een respondent zegt trots: “We 
ondernemen in het centrum van de mooiste stad ter wereld, waar 
we bezoekers en onze gasten een mooie, blijvende beleving kunnen 
bieden. Dat is iets om trots op te zijn.”

De toekomst van de Amsterdamse economie staat op een kruispunt. 
De keuzes die nu worden gemaakt, bepalen of de stad toegankelijk 
blijft voor een breed scala aan ondernemers, of dat enkel grotere 
spelers overleven. Ondernemers in de binnenstad hopen op meer 
betrokkenheid vanuit de gemeente en een beleid dat niet alleen re-
kening houdt met de bewoners van Amsterdam, maar ook met de 
lokale ondernemer. “Ik vind dat de gemeente Amsterdam veel meer 
moet doen om het ondernemersklimaat te verbeteren voor de eerlij-
ke, hardwerkende ondernemer.”

“We ondernemen in het centrum van de 
mooiste stad ter wereld, waar we bezoekers 

en onze gasten een mooie, blijvende beleving 
kunnen bieden. Dat is iets om trots op te zijn.”

Economie
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In deze hechte BIZ zit zoveel ambi-
tie en vooral liefde voor de buurt. De 
Leidsebuurt is natuurlijk ook een ge-
bied waar het bruist. Het zit vol met 
theaters, bioscopen, restaurants en 
poppodia. Toch weten zelfs Amster-
dammers het uitgaansgebied niet 
goed te vinden. Dat moet veranderen, 
vindt de BIZ. Daarom zijn ze bezig 
met een herprofilering. Of eigenlijk 
willen ze benadrukken wat er altijd al 
was. Met ‘Leidsebuurt Theaterbuurt’ 
hopen ze mensen te herinneren aan 
de geweldige veelzijdigheid die de 
Leidsebuurt te bieden heeft. “Dit is 
een buurt waar jonge studenten zich 
thuis voelen, maar ook tachtigjarigen 
met plezier naar buiten gaan.”

Schrikbarend rustig
Monique nodigt de Amsterdammers 
uit om de komende weekenden weer 
eens een bezoek te brengen en zelf 
te ervaren hoe leuk de Leidsebuurt is. 
“Mensen denken dat hier overtoeris-
me is, maar dat is niet waar”, vertelt 
Monique. “Sterker nog, het is schrikba-
rend rustig overdag en doordeweeks. 
Deze buurt bruist van het live-enter-
tainment en biedt een ongekende 
diversiteit aan podia. Van de intieme 
sfeer in de Piano Bar en de energieke 
optredens in Bourbon Street tot de 
jazzmuziek in Alto en de vele theaters. 
En dan heb je Paradiso en de Melkweg 
nog. Nergens anders in de stad vind je 
zoveel concentratie van cultuur en mu-
ziek als hier.”

Stap uit je wijk
Ondernemers ontvangen de Am-
sterdammers weer heel graag. “Veel 
ondernemers hier hebben het zwaar, 
ook al is dat niet altijd zichtbaar,” be-
nadrukt Monique. “De kosten blijven 
stijgen, terwijl het aantal bezoekers 
afneemt. Laten we het geld in de stad 

houden: stap uit je wijk en ontdek de 
diversiteit die de Leidsebuurt te bie-
den heeft. Deze buurt is niet inwissel-
baar. Ons aanbod is uniek en draagt 
bij aan het rijke, dynamische karakter 
van de stad. En bestel niet online, maar 
ontdek de winkels opnieuw. Steun 
onze ondernemers door lokaal te ko-
pen.” Met initiatieven als de Leidse-
buurt-app, speciaal voor bewoners van 
Amsterdam, probeert de BIZ de wens 
om meer bezoekers te trekken kracht 
bij te zetten.

Periferie versterkt
Bereikbaarheid is een heet hangijzer 
voor de BIZ. Volgens hen is dit het 
grootste obstakel voor bezoekers. 
Denk aan teruglopende parkeergele-
genheid, lastig te vinden taxi’s, hoge 
parkeertarieven en het ontbreken van 
nachtelijk OV. Chiel: “Ik zeg al 25 jaar 
dat één tram naar Centraal Station 
in de nacht al een enorm verschil zou 
maken.” De huidige regels maken het 
de binnenstad steeds onaantrekke-
lijker, terwijl de periferie juist sterker 
wordt. “Ik snap dat mensen de buurt 
niet uitgaan,” zegt Chiel. “Op het Delf-
landplein kan ik drie uur gratis parke-
ren en al mijn boodschappen doen. 
Hier is alles onnodig duur gemaakt.” 
Monique sluit af: “Hoewel wij ons ui-
terste best doen om de buurt te verbe-
teren en aantrekkelijker te maken, het 
lijkt het soms alsof de gemeente het 
ondernemers juist bemoeilijkt met 
regelgeving.”

Veilige buurt
Veiligheid is voor dit uitgaansgebied 
een belangrijke pijler. Sinds een jaar of 
vijf, zes huurt de BIZ zelf professionele 
beveiligers – hosts - in voor op de uit-
gaansavonden. Chiel: “Het succes was 
zo groot dat de gemeente besloot om 
het uit te breiden met subsidies. De 

politie juichte het initiatief ook toe. 
Dankzij de subsidies is de groep gro-
ter geworden.” Nana: “Als er iets aan 
de hand is, bellen de portiers met de 
teamleider van de hosts en zij kunnen 
de situatie vaak de-escaleren.” Met 
succes, de buurt is veilig. Monique: 
“Ik ben bang aangelegd, maar loop 
hier zonder problemen over straat 
’s nachts.” Met weemoed denken ze 
nog terug aan de horecatelefoon. “Als 
er écht iets was, belden we direct met 
de Amsterdamse politie. Nu moeten 
we via 112 en een keuzemenu, wat veel 
tijd kost,” vertelt Chiel. “Zonde, want 
het oude systeem werkte perfect.” 

Wederzijds begrip
Zoals dat gaat, hoort bij iedere horeca-
zaak een klagende bewoner. Nana: “In 
deze buurt hebben we het nog goed. 
Er wonen veel paradijsvogels”. Als een 
klacht over een ondernemer gaat, is 
het eerste actiepunt voor Nana om 
ze in gesprek te laten gaan. “Je bent 
buren, dus daar begint het mee.” Zo 
stond ze laatst nog met een bewoner 
bij de Melkweg. “Zo’n gesprek is hart-
stikke goed. De ondernemer laat dan 
zien wat zij allemaal doen om overlast 
te voorkomen. Dat creëert wederzijds 
begrip.” Nana kent de buurt goed, 
maar door capaciteit hebben ze te ma-
ken met veel verschillende handha-
vers. Dat ze context missen, kost ieder-
een veel extra tijd. Monique pleit voor 
een gebiedsgerichte aanpak, waarbij 
mensen die dit unieke uitgaansge-
bied, de ondernemers en bewoners 
goed kennen, en samen maatwerk 
leveren voor deze specifieke buurt. 
Daarnaast benadrukt ze dat proble-
men in het ene deel van de binnenstad 
niet automatisch voor de rest van de 
stad gelden en dat beleid daarom ge-
differentieerd moet worden.

BIZ Leidsebuurt
Chiel Swaan, BIZ voorzitter en eigenaar Maxims Pianobar

Monique Schüssler, Straatmanager BIZ

Nana de Loor, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers: 148

Economie 
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Waar de meeste BIZ-verenigin-
gen bestaan uit één straat of een 
vergelijkbaar gebied, is de BIZ van  
de Oostelijke Eilanden en de Czaar 
Peterstraat een stuk complexer.  
Het omvat drie heel verschillende 
gebieden. De Czaar Peterstraat heeft 
veel winkels, maar te weinig om  
echt een winkelstraat te zijn. Dan is 
er de ‘eilandenboulevard’ langs de 
Oosterburgergracht, Wittenburger-
gracht en Kattenburgergracht, waar 
gevestigde ondernemers al jaren 
werken zonder afhankelijk te zijn 
van winkelend publiek. En tot slot 
is er Noord-Oostenburg, een gebied 
dat al veel te lang in aanbouw is.

Versterken 
“We kampen met een cohesiepro-
bleem”, vat Tanja de situatie treffend 
samen. Daar ligt de toekomstambitie 
van de BIZ dan ook.  Laura: “Dat de  
gebieden elkaar versterken in plaats 
van dat het verschillende eilandjes 
zijn.” Tal van voorbeelden passeren  
de revue waaruit blijkt dat de verschil-
lende gebieden elkaar nu juist vaak 
tegenwerken. Zo heeft Noord-Oos-
tenburg veel ambities. Horecagele-
genheid Roest was precies wat dit 
gebied kon gebruiken. Helaas zien 
de ‘eilanders’ aan de andere kant van 
het water dat anders en protesteren 
constant tegen iedere ondernemer 
die initiatief toont met leuke plannen 
voor het gebied. Ze waren dan ook 
blij dat Roest vertrok, terwijl dat juist 
een echte aderlating voor Oostenburg 
was.

Heel spannend
Afgelopen november was de stem-
ming voor de BIZ en dat was heel  

spannend. Laura: “Als we niet door 
deze BIZ-ronde waren gekomen, dan 
hadden we nu een heel groot pro-
bleem gehad. Dan had dit jaar de 
laatste keer de verlichting gehangen 
en hadden we het af moeten kopen”, 
schetst ze de situatie. Bovendien 
wordt de Czaar Peterstraat dit jaar 
grondig aangepast met als grootste 
uitdaging dat er geen tram meer rijdt. 
“Dat gaat anderhalf jaar duren, dus 
dat is ook echt een probleem. Voor 
de ondernemers op de Czaar Peter, 
maar ook voor de ondernemers op 
Noord-Oostenburg en voor de be-
woners wordt dat een enorme uitda-
ging. Dus we gaan echt wel een tijd 
tegemoet, dan sta je sterker als er een  
BIZ is.”

Gezellige wijk
Eén van de leukste initiatieven is de 
Tour de Czaar. Het bedenken van een 
activiteit die de hele BIZ verbindt, 
bleek lastig. Uiteindelijk werd het een 
wandelroute met QR-codes die infor-
matie geven over de buurt, inclusief 
haar rijke geschiedenis. Tanja vertelt: 
“Het is zelfs uitgegroeid tot een offi-
ciële wandeltour die je kunt down-
loaden.” Sinds enkele maanden is de 
tour ook beschikbaar in het Engels. 
Femke, die het idee bedacht, blijft 
bescheiden: “Dankzij subsidie van de 
gemeente natuurlijk.” Bij de tour kon-
den bewoners ook meedoen doordat 
Femke een paar marktkramen voor 
hen reserveerde, wat een groot succes 
werd. “Het voelde echt als een gezel-
lige wijk.”

Lusten maar geen lasten
Femke wordt geroemd om haar en-
thousiasme, doorzettingsvermogen 

en engelengeduld — precies wat dit 
verdeelde gebied nodig heeft. “Deze 
dame heeft bijvoorbeeld vorig jaar 
met Kerst vijfduizend zwarte dopjes 
op onze kerstverlichting gezet zodat 
het mooie dansende fonkeltje uit-
doofde, want daarover hadden de 
bewoners geklaagd.” Femke deed het 
zonder morren. Toen dezelfde kerst-
verlichting – mét fonkeltje – dit jaar 
ook werd opgehangen in een andere 
BIZ van Femke, in de Jordaan, zette 
ze zich al schrap voor alle telefoontjes 
van boze bewoners. Daar kreeg ze niet 
één belletje. Het laat duidelijk zien 
dat bewoners van dit rustige stukje 
centrum iets anders in de wedstrijd 
staan en wel de lusten maar niet de 
lasten van de stad willen.

Divers gebied
Ondanks het verschil in mentaliteit 
valt het gebied formeel wel onder 
Centrum. Soms zouden ze liever zien 
dat ze onder stadsdeel Oost vielen. 
“De regels voor de Kalverstraat gelden 
ook voor hier”, vertelt Laura die het 
liefst ziet dat ze de regels voor Oost 
hier zouden gedogen. “En de Kalver-
straat is toch echt anders”, benadrukt 
Femke. Ilse legt uit waarom het las-
tig is dat te veranderen: “In de 1012- 
regio speelt andere problematiek dan 
hier. Maar je moet één lijn trekken en  
kan niet tegen een andere onderne-
mer in Centrum zeggen: voor jou gel-
den andere regels.” Femke relativeert:  
“Ik moet wel zeggen, daardoor vind ik 
het hier wel echt leuk werken. Want 
het is niet heel standaard. Je moet 
voor alles weer een nieuwe oplossing 
bedenken. Het gebied zelf is heel  
divers, heel karaktervol.”

BIZ Oostelijke eilanden en Czaar Peterstraat
 

Tanja Kroezen, BIZ voorzitter en eigenaar Tanja’s Haarmode

Laura Wienesen, BIZ voorzitter en eigenaar Not Just a Gift

Femke Giese, Straatmanager BIZ

Ilse Lek, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers: 133
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“Wij openden laatst een vestiging in 
Rotterdam. Daar word je wél met 
open armen ontvangen en gaat  
alles zoveel gemakkelijker”, schetst 

een ondernemer. Een andere ondernemer zegt: “Er wordt 
te weinig meegedacht met bedrijven en te veel verteld 
wat niet mag in plaats van wat wél mag.”

Enorm contrast
Slechts 6% van de ondervraagden gaf het cijfer 8 of  
hoger voor het ondernemersklimaat in de stad. Gemid-
deld krijgt Gemeente Amsterdam het cijfer 4 voor haar 
ondersteuning in de bedrijfsactiviteiten, een daling ten 

opzichte van 2023 (4,3). Toch staat het index-
cijfer voor het ondernemersklimaat op 113, een 
stijging ten opzichte van vorig jaar (109) en zelfs 
hoger dan in 2019 (112). Op basis van twintig 
kwantitatieve indicatoren lijkt het de onderne-
mers in de binnenstad voor de wind te gaan. De 
koopkracht (167) is zelfs hoger dan in 2019 (148). 
Ook het ondernemersvertrouwen (107), consu-
mentenvertrouwen (146) en de koopbereidheid 
(134) zitten in de lift.

Op papier is er reden voor optimisme, maar 
ervaringen en signalen van ondernemers 
schetsen een ander beeld. Het contrast kan 
nauwelijks groter. Hoe komt dat? Onze kwanti- 
tatieve indicatoren zijn puur cijfermatig. Maar 
wat betekent een stijging in koopkracht voor 
een ondernemer die door langdurige werk-
zaamheden voor zijn deur het aantal bezoekers 
ziet afnemen? Wat zegt het aantal bezoekers in-
dien een horecaondernemer met een leeg terras 
zit vanwege demonstraties? Wat betekent het  
stijgende consumentenvertrouwen als basis-
principes als schoon, heel en veilig in de stad 
niet op orde zijn? Een van de respondenten uit 
zijn zorgen: “Ik spreek meer en meer onderne-
mers die willen stoppen en de stad uit willen. Ik 
ken geen enkele ondernemer die blij is met de 
situatie in de stad.”

De Amsterdamse ondernemer houdt van  
de stad. Maar liefst 82% voelt een sterke  
verbondenheid. Jammer genoeg ervaren zij  
die verbondenheid niet terug vanuit de  
gemeente. Een kwart van de ondernemers 
geeft zelfs het cijfer 1 op de vraag of ze zich 
gesteund voelen door Gemeente Amsterdam. 

Ondernemersklimaat

Ondernemersklimaat - Indexcijfer 113

2019
corona jaren

2022 (basisjaar)

2023

2024

Regels, regels en regels
Meer dan de helft (56%) van de ondernemers geeft het 
ondernemersklimaat in de binnenstad een onvoldoende 
– een historisch dieptepunt. Gemeente Amsterdam wordt 
eerder gezien als een obstakel dan als een partner. “Het 
wordt onhoudbaar gemaakt door de gemeente”, vindt 
een respondent. “Te veel regels. Ze zien ons als melkkoe 
en alles wordt met wantrouwen en ‘nee’ aangevlogen, in 
plaats van samen te werken aan een mooiere stad.” Daar-
naast zijn ondernemers vaak de dupe van gemeentelijke 
plannen. Denk aan winkeliers die schade lijden door lang-
durige wegwerkzaamheden. “De straat gaat 1,5 jaar op de 
schop en wij ondernemers moeten maar zien hoe we dat 
financieel oplossen.” 

In een ideale situatie worden ondernemers bij ingrijpen-
de besluiten betrokken en steunt Gemeente Amsterdam 
hen in zulke trajecten. Uit onze enquête blijkt echter dat 
twee derde van de ondernemers (zeer) ontevreden is over 
de communicatie vanuit de gemeente. Van de responden-
ten ervaart 45% het ondernemen in de binnenstad als 
positief, een forse daling ten opzichte van de 55% in 2023. 

Zakelijk klimaat 
(GPCI)

Producenten- 
vertrouwen

Ondernemers- 
vertrouwen

BijstandsuitkeringenConsumenten- 
vertrouwen

InwonersaantalKoopkracht Passanten  
Kalverstraat

Koopbereidheid Bezoekers musea,
attracties & theaters
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“De gemeente lijkt het ieder jaar wat moeilij-
ker te willen maken”, zo omschrijft een van de 
respondenten. Wat betreft (financiële) steun 
schetsen ondernemers een somber beeld. “Ik 
heb sinds 2018 een aanvraag voor nadeelcom-
pensatie ingediend en tot op heden is er geen 
oplossing. Inmiddels hebben wij de gemeente 
twee keer in gebreke gesteld. Tijdens de hoor-
zitting heb ik meerdere malen gevraagd of ze 
willen dat ik failliet ga.”

Aanpak Binnenstad
Keuzes in beleid voortkomend uit ‘Aanpak Bin-
nenstad’ stroken vaak niet met belangen van 
ondernemers. Het zijn ondernemers die bezoe-
kers en omzet verliezen om plannen te bewerk-

Keuzes in beleid voortkomend uit 
‘Aanpak Binnenstad’ stroken vaak 
niet met belangen van ondernemers.

Ondernemersklimaat

2019

corona jaren

2022 (basisjaar)

2023

2024

GVB Aantal passagiers 
zee- en riviercruises

Huurprijzen winkels Ingevulde verkoop-
punten en vloer- 
oppervlaktes

Leegstand

“  Wij staan voor kwaliteit, hoe lastig 
dat soms ook is”

ADVERTORIAL

Op TikTok regent het filmpjes van 
toeristen die vol verwondering 
een snack uit de muur trekken op 
Schiphol. De reacties op de iconi-
sche snackmuur zijn zó enthousiast 
dat er binnenkort een tweede muur 
op het vliegveld opent. Eigenlijk is 
het vreemd dat het zo lang duurde 
voordat FEBO, een oer-Amsterdams 
familiebedrijf, een plekje kreeg op 
Schiphol. Maar inmiddels draaien 
ze er bijna een jaar, en staat de ves-
tiging direct in de top drie van best 
presterende locaties.

Dennis de Borst, directeur van FEBO, 
vertelt dat het openen van de vesti-
ging de nodige voeten in de aarde 
had. “Vooral omdat we onze dag-
verse producten zelf wilden leveren  
op Schiphol. Daarvoor moesten we 
officieel bekend transporteur wor-
den, wat betekende dat we een heel 

toelatingsproces moesten doorlo-
pen.” Uiteindelijk lukte het, mede 
dankzij de afspraak dat FEBO slechts 
één transportbeweging per dag uit-
voert en leveringen van partners 
combineert. Dennis is tevreden: 
“Zulke dingen houd ik liever in eigen 
hand. Zo weet ik zeker dat het goed 
gebeurt en blijft de kwaliteit van onze 
dagverse producten gewaarborgd.”

Korte ritjes
Voor de levering aan de Amster-
damse vestigingen rijdt inmiddels 
een gloednieuwe emissievrije elek-
trische koelwagen rond. Een forse 
investering, maar volgens Dennis 
essentieel, zeker met meer dan der-
tig vestigingen in de hoofdstad. “Het 
zijn maar korte ritjes, dus we laden de 
vrachtwagen maar één keer in de drie 
dagen,” legt hij uit. Opladen gebeurt 
met de energie van het zonnedak,  

dat is uitgerust met 692 zonnepa-
nelen. Maar liefst 97 procent van de 
opgewekte energie verbruikt FEBO 
zelf, de rest wordt teruggeleverd aan 
het net.

Met de tijd mee
Op het gebied van duurzaamheid 
loopt FEBO sowieso voorop. Zo bevat 
standaard karton vaak microplastics, 
maar samen met hun leverancier ont-
wikkelde FEBO karton dat écht 100% 
plasticvrij is. Ook het snackassorti-
ment gaat met de tijd mee: naast de 
vertrouwde klassiekers is inmiddels 
meer dan 60% van de snacks ook in 
een plantaardige variant verkrijgbaar. 
En of dat lekker is? Dennis is duidelijk: 
“Kijk, wij maken het zelf. Wij maken 
niks wat niet lekker is.” De snacks met 
vlees zijn overigens sinds 2023 volle-
dig varkensvleesvrij, waarmee FEBO 
voor iedereen toegankelijk is.

Nog nooit meegemaakt
Natuurlijk merkt ook FEBO de stij-
gende prijzen van ingrediënten. Toch 
wordt er niets aan de kwaliteit van  
de producten ingeleverd. “Absoluut 
niet. Wij staan voor kwaliteit, hoe 
lastig dat soms ook is,” benadrukt 
Dennis. Hij vertelt dat vers vlees door 
de hoge energiekosten inmiddels 
goedkoper is dan diepvriesvlees - een 
situatie die hij nog nooit eerder mee-
maakte. Ondernemen in Nederland 
wordt volgens hem dan ook steeds 
uitdagender. “Ik hoop dat de overheid  
snel in actie komt, want het is  
bijna niet meer te doen om hier te  
ondernemen.”

Amsterdam City Index 2025Amsterdam City Index 202524
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stelligen. Bijvoorbeeld omdat horecazaken hun terras en 
zaak eerder moeten sluiten. “Dat raakt de ondernemers. 
Terwijl het volgens ons de veiligheid van bewoners inperkt 
en de daadwerkelijke problemen zoals straatdealers, zak-
kenrollers en illegalen criminelen niet aanpakt.” Een veel-
gehoord argument vanuit ondernemers is dat niet naar de 
specifieke ondernemer of onderneming gekeken wordt. 
“Maatregelen tellen altijd direct voor een heel gebied. Er 
wordt niet gekeken naar individuele gevallen. Handha-
ving is ook niet efficiënt en het wantrouwen naar onder-
nemers lijkt de norm.”

Verschuiving
In 2024 stopten 343 bedrijven in centrum XL, waarvan 108 
horecazaken, 175 winkels en 50 bedrijven in de sector cul-
tuur, sport en recreatie. Daartegenover kwamen er 251 be-
drijven bij, wat een netto daling van 92 bedrijven betekent. 
Opvallend is de sterke toename van het aantal zelfstandi-
gen: sinds 2022 kwamen er 2.367 zzp’ers bij, waarvan 823 
in de zakelijke dienstverlening en 455 in de horeca. Sinds 
2019 zijn er zelfs 5.657 extra zelfstandigen ingeschreven in 
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de binnenstad, een stijging van 17%. Dit illus-
treert een verschuiving in de economie: steeds 
meer mensen kiezen voor zelfstandig onderne-
merschap als alternatief voor loondienst.

Wie door de binnenstad wandelt, ziet dat  
horeca het straatbeeld domineert: 38% van 
de verkooppunten bestaat uit hotels, cafés en 
restaurants. Daarnaast zijn er diensten (16%), 
mode & luxe (14%) en cultuur & ontspanning 
(5%). Op het eerste gezicht lijkt de leegstand 
met 3,6% gezond, al schuilt er achter de cijfers 
een verandering. Terwijl het aantal verkoop-
punten sinds 2019 is afgenomen, neemt de 
winkeloppervlakte licht toe. De verdeling van 
het vloeroppervlak laat zien dat horeca 28% in-
neemt, mode & luxe en cultuur & ontspanning 
elk 21%, terwijl diensten 7% beslaan en dage-
lijkse voorzieningen 10%. 

Ondernemersklimaat
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Vuist tegen ondermijning
Zorgelijk is dat bepaalde straten kampen met een onnatuurlijke in-
dexering van huurprijzen. Hoewel de gemiddelde huur sinds 2021 
stabiel is op €780 per m² – een daling ten opzichte van €846 per m² 
in 2019 – blijven er locaties en buurten waar prijzen stijgen, met de 
bijkomende vraag of het marktconform is. Dit fenomeen is deels te 
verklaren door de invloed van de parallelle economie. Ondermij-
nende criminaliteit nestelt zich in de stad via schijnbaar legitieme 
ondernemingen, wat niet alleen de huurmarkt verstoort, maar 
ook het aanbod beïnvloedt. Hoge vastgoedprijzen, de anonimiteit 
van de stad en de dagelijkse bezoekers maken Amsterdam tot een 
aantrekkelijke plek voor malafide praktijken. Daarom wordt een 
vergunningplicht voor toeristenwinkels in de hele binnenstad door 
veel ondernemers toegejuicht. Striktere toetsing op basis van de  
Algemene Plaatselijke Verordening (APV) en de Wet Bibob moet 
helpen om criminele invloeden terug te dringen. “Er zijn steeds meer 
ondernemers die de binnenstad overnemen zonder liefde voor hun 
zaken”, merkt een respondent op.

Amsterdam blijft gelukkig een stad met ongekende aantrekkings-
kracht, maar ondernemers ervaren steeds vaker dat het speelveld 
ongelijk is. De cijfers vertellen één verhaal, de ondernemers een 
ander. 

Levendig en divers
Amsterdamse musea zien een daling in gemiddelde be-
zoekersaantallen. De 41 onderzochte musea ontvingen 
samen 11.317.000 bezoekers, gemiddeld ruim 100.000  
bezoekers per museum minder dan in 2019. Attracties 
ontvingen 4.366.000 bezoekers, vergelijkbaar met het 
jaar ervoor, maar gemiddeld per locatie 175.000 bezoe-
kers minder dan in 2019. De 12 onderzochte theaters 
ontvingen 2.200.000 bezoekers, vergelijkbaar met 2023, 
maar gemiddeld per locatie iets lager dan in 2019. 
Respondenten geven het cijfer 6 voor de manier waarop 
culturele instellingen bij potentiële bezoekers voor het 
voetlicht worden gebracht. 

Zorgelijk is dat bepaalde straten 
kampen met een onnatuurlijke

indexering van huurprijzen.
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branchering op het niveau  
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Niet alleen gemeente Amsterdam 
viert dit jaar haar jubileum, ook de 
Albert Cuyp tikt een feestelijk jaartal 
aan. Al 120 jaar struinen Amsterdam-
mers, dagjesmensen en toeristen 
langs de marktkramen van de Albert 
Cuyp. Waar het ooit begon als een 
markt met een buurtfunctie vooral 
voor de dagelijkse boodschappen, 
vinden veel Amsterdammers dat de 
markt zich nu vooral richt op toeris-
ten. Al zouden ze graag weer meer 
buurtgenoten zien en het aanbod 
daarop aanpassen. Wat als een paal 
boven water staat, is dat iedereen wil 
dat de markt nog 120 jaar bestaat. 
Het is een icoon in de stad.

Winkelpanden verfraaien
Op de Albert Cuyp vormen de onder-
nemers een ondernemersvereniging 
in plaats van een BIZ omdat voor dat 
laatste bedrijfspanden nodig zijn. Als 
het tussen 06.00 en 21.00 uur markt-
terrein is, heeft Mirjam vooral contact 
met de afdeling Markten van de ge-
meente. Voor de rest met Marjanne. 
Een samenwerking die leuke initiatie-
ven oplevert, zoals de Hemelvaarts-
markt en de Albert Cuypmarkt in 
kerstsfeer. Ook heeft Marjanne dit jaar 
ingezet op het aantrekkelijker maken 
van winkelpanden. “We hebben nu 
een samenwerking met iemand uit 
de buurt om drie rolluiken van win-
kelpanden in de Albert Cuypstraat te 
verfraaien om zo de uitstraling in de 
avond en nacht beter te maken.” 

Vol en gevarieerd
Mirjam beschrijft de markt als een 
hele andere wereld waar andere re-
gels gelden. Ze vindt het de parel van 
Amsterdam. Als toekomstvisie heb-
ben ze grote dromen voor de toeristi-
sche trekpleister. Bijvoorbeeld om er 
de meest duurzame markt van Europa 

van te maken. En om weer meer aan 
de behoefte te voldoen van de bewo-
ners in plaats van het huidige groten-
deels toeristische aanbod. “Eigenlijk 
zou de markt gewoon een commerci-
eel directeur moeten hebben”, vindt 
Jeroen. “Iemand die iedere dag over 
de markt loopt en goed kijkt naar het 
aanbod. Of we de juiste mensen trek-
ken en zo niet, wat we nodig hebben. 
Zodat de markt weer vol en gevarieerd 
wordt. Dat zou echt een verbetering 
zijn. Ik denk dat er dan nog steeds een 
grote toekomst voor de Albert Cuyp is.”

Behoefte aan maatwerk
In 2028 wordt de straat vernieuwd. 
“Die heeft echt aandacht nodig, want 
het marktterrein is gewoon vies, oud 
en op”, verduidelijkt Mirjam. Wellicht 
een mooi moment om de hele markt 
op de schop te nemen. Om te kijken 
wat er nodig is, om nóg 120 jaar door te 
kunnen. “Er ontbreekt een visie op dit 
moment”, vertelt Jeroen. “We zijn nu 
wel in gesprek met een externe partij 
die is ingehuurd door de gemeente, 
die gaat in kaart brengen wat alle be-
hoeftes van ondernemers, bewoners 
en bezoekers zijn.” Mirjam staat daar 
enthousiast tegenover maar merkt op 
dat er dan wel meer flexibiliteit moet 
komen in de regelgeving van de ge-
meente. Nu lopen alle goede ideeën 
voor het verbeteren van de markt stuk 
op te strakke regels. “Er is behoefte aan 
maatwerk. De Albert Cuyp is de Dap-
permarkt of Ten Katemarkt niet en 
andersom”, zegt Mirjam. “Toch gelden 
overal dezelfde regels.”

Boekwerk aan regels
Dit zijn niet de enige kwesties waar de 
Albert Cuyp mee kampt. Waar vroe-
ger werd gevochten om een plekje, 
is nu leegstand een probleem. Een 
aantal plekken op de Albert Cuyp zijn 

bijna standaard niet gevuld. Ideeën 
te over voor leuke nieuwe kramen, 
maar door het boekwerk aan regels 
haken mensen af. Dat gaat over zaken 
als anciënniteit – de ranglijst van de 
markt – maar ook over vergunningen 
met stallenbazen. Jeroen vindt dat 
jammer want hij ziet de markt juist als 
een mooie, laagdrempelige plek voor 
startende ondernemers. Mirjam: “Ze 
zouden meer op maat naar de situatie 
moeten kijken en de toekomst van de 
markt vooropstellen. Wellicht moet je 
dan sommige mensen teleurstellen: 
een marktkoopman, een stallenbaas 
of misschien is er geen plek meer voor 
mij. Maar het gaat uiteindelijk om die 
markt. Die is gewoon een icoon van de 
stad en moet blijven.” Jeroen verdui-
delijkt het met een uitspraak uit de 
voetbalwereld: “Er is niemand groter 
dan de club.”

Tijd voor een oplossing
Jeroen behoort met zijn kar tot de ‘an-
kers’ van de markt. Samen met dertien 
andere kramen mag hij ‘overstaan’. 
Dat wil zeggen dat de kar in de nacht 
mag blijven. Dit heeft automatisch tot 
gevolg dat die ankers over het alge-
meen zes dagen in de week open zijn. 
“Daar zijn buren ook blij mee, want het 
geeft reuring. En als ze bij mij in de rij 
staan, kijken ze naar de kleding van 
de buurman.” Zeker met de vele lege 
plekken, zijn juist de kramen die iede-
re dag open zijn, belangrijk. Toch heeft 
de gemeente besloten de ontheffing 
voor ‘overstaan’ per 1 januari 2025 niet 
meer te verstrekken. Mirjam: “Geluk-
kig staat Jeroen er op dit moment nog 
omdat men er bij de gemeente achter 
is gekomen dat de situatie lastiger is 
dan zij dachten. Tot april wordt er niet 
gehandhaafd en blijven we in gesprek, 
dus er is nog steeds tijd om tot een op-
lossing te komen.”

Ondernemersvereniging Albert Cuypmarkt
Jeroen Puttmann, OV voorzitter en mede-eigenaar Pietersma Snacks

Mirjam Harding,  Straatmanager OV

Marjanne Harinck, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers: 45

Ondernemersklimaat



Amsterdam City Index 2025Amsterdam City Index 202530 31Amsterdam City Index 2025

Ondernemersklimaat 

31Amsterdam City Index 2025

De Zeedijk bruist. Overdag trekt de 
straat bezoekers, waaronder veel 
Amsterdammers, die zich laten 
verleiden door streetwearwinkels, 
schoenenzaken en kledingboetiek-
jes. ’s Avonds vinden ze hun weg naar 
de diverse restaurants. Waar het pu-
bliek vóór de coronatijd nog relatief 
homogeen was, is het nu opvallend 
divers. Steeds vaker komen mensen 
specifiek voor een vintage plaat of 
een signeersessie in plaats van sim-
pelweg met de massa op zoek te gaan 
naar reuring. De samenwerking tus-
sen Woen-Tjoen, Anne en Nicolette 
is dan ook gericht op het behouden 
van de unieke leefbaarheid en het 
authentieke karakter van de Zeedijk.

Politiek gewicht
Een recente mijlpaal in deze samen-
werking is de draagvlakmeting onder 
ondernemers voor een nieuwe peri-
ode van vijf jaar BIZ. Maar liefst 86% 
stemde vóór voortzetting. Woen-Tjoen 
begrijpt die steun volkomen: “Dankzij 
de BIZ hebben ondernemers een stem 
richting de gemeente. Onze gekozen 
volksvertegenwoordiging zet zich vaak 
in voor bewoners, maar ondernemers 
moesten - voor de samenwerking van-
uit een BIZ of ondernemersvereniging 
-individueel hun belangen beharti-
gen. Veel ondernemers wonen boven-
dien niet in Amsterdam, waardoor ze 
minder politiek gewicht hebben. Met 
de BIZ krijgen we bestaansrecht en 
invloed.”

Authenticiteit
Waar de homogeen geworden bin-
nenstad al jarenlang een punt van 
zorg is voor gemeente en bewoners, 
blijft de Zeedijk een uitzondering. Dit 
is mede te danken aan NV Zeedijk, een 
particuliere organisatie die al dertig 
jaar panden koopt, opknapt en ver-
huurt aan ondernemers die bijdragen 
aan de straatcultuur. Met subsidie van 
de gemeente. Nicolette beaamt hun 
cruciale rol: “Het is een van de rede-
nen waarom de Zeedijk nu is zoals hij 
is, deze iets meer authenticiteit heeft. 
Dus ik denk dat wel de redding van de 
Zeedijk als straat is.”

Eerder sluiten
De toekomst biedt echter nieuwe 
uitdagingen. Vanaf 2025 komt de ge-
meente met meer maatregelen om-
trent de bezoekerseconomie, waarin 
ook verlenging en verbreding van de 
vervroegde openingstijden is aan-
gekondigd. Anne: “Dat betekent dat 
cafés en restaurants om middernacht 
moeten sluiten. Er is dan geen sociale 
controle meer op straat. Geen portiers 
meer die een oogje in het zeil houden 
en geen uitgaanspubliek meer die 
juist de straat veilig houdt.” 

Aantrekkelijkheid binnenstad
Dit besluit leidt tot verzet onder on-
dernemers, iets wat Anne goed be-
grijpt: “Als BIZ werken we hard aan een 
positief imago voor de buurt. We orga-
niseren bijvoorbeeld festivals om Am-
sterdammers terug te brengen. Maar 
als de stad besluit dat de horeca om 

twaalf uur dicht moet, kiezen mensen 
voor een andere wijk.” Anne wijst erop 
dat strengere regels bewoners eerder 
aan hun eigen buurt binden en zo de 
aantrekkelijkheid van de binnenstad 
vermindert.

Toename dealers
Daarnaast maken de ondernemers 
zich zorgen over de veiligheid als er ’s 
nachts minder levendigheid op straat 
is. De laatste tijd is er een toename van 
junks en dealers, een oud probleem 
dat ooit werd aangepakt, maar nu 
terugkeert. Dankzij een brief van de 
samenwerkende BIZ’en oude binnen-
stad kunnen dealers binnenkort een 
verblijfsverbod van 48 uur verwach-
ten, in plaats van de huidige 24 uur. 
Woen-Tjoen vindt dat een stap voor-
uit: “24 uur is zinloos; ze slapen even 
en staan weer op straat. Met 48 uur 
zijn ze een heel weekend uit de buurt.” 
Nicolette ziet dit als een belangrijke 
overwinning: “Bewegingsvrijheid is 
een groot punt voor de burgemeester, 
met haar achtergrond in criminologie. 
Ze weet waar ze het over heeft.” Toch 
willen ze samen proberen de termijn 
naar 72 uur te verlengen. “Hoe zit het 
met de bewegingsvrijheid van on-
dernemers en bewoners?” vraagt ze 
retorisch. “We laten mensen brieven 
schrijven aan de gemeenteraad en 
kiezen drie ondernemers en bewoners 
die ons standpunt verwoorden.” Anne 
voegt toe: “We blijven samen strijden, 
zoeken de juiste mensen en brengen 
een evenwichtig verhaal.”

BIZ Zeedijk
Woen-Tjoen Lie, BIZ voorzitter  en eigenaar Henk Comics

Anne van den Brink, Straatmanager BIZ. 

Nicolette van der Scheer, Gebiedsmakelaar Gemeente. 
Totaal aantal aangesloten ondernemers: 148

Ondernemersklimaat
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Het zal niemand verbazen: de kwaliteit van  
de openbare ruimte scoort dit jaar het laagste 
indexcijfer met 88. In twee jaar tijd is dit cijfer 
met 12 indexpunten gedaald. In 2019 was het nog 
114, wat neerkomt op een vrije val van 26 punten 
in zes jaar. Wie door Amsterdam loopt, begrijpt 
deze getallen. 

Kwaliteit Openbare Ruimte

Kwaliteit Openbare Ruimte - Indexcijfer 88

Hoewel de gemeente en diensten aanzienlijke inspannin-
gen leveren om de stad schoon en leefbaar te houden, 
blijven er uitdagingen die het straatbeeld beïnvloeden. 
BIZ’en en ondernemersverenigingen pakken sinds enke-

le jaren de handschoen op en investeren middels publiek-private sa-
menwerkingen om de straten schoner en aantrekkelijker te maken.

Schonere lucht
Laten we vooral positief beginnen: de luchtkwaliteit is enorm verbe-
terd. De gemeten waarden voor fijnstof, roetdeeltjes en stikstofdioxi-
de in de buitenlucht zijn gedaald. Met een indexcijfer van 120 is dat 

een mooi resultaat ten opzichte van 2022 (100) 
en nog beter vergeleken met 2019 (86). Ook is 
de groenoppervlakte gestegen naar een index-
cijfer van 103, terwijl dat in 2019 93 was. Verder 
zijn de cijfers minder rooskleurig. Slechts 30% 
van de respondenten geeft een voldoende voor 
de kwaliteit van de openbare ruimte in de bin-
nenstad. Het gemiddelde rapportcijfer dat zij 
geven is een 4,2, terwijl dit vorig jaar een 5 was.
Een groep stadsbewoners die profiteert van 
deze ontwikkelingen zijn de muizen en ratten. 
In het centrum werden 1.023 meldingen van on-
gedierte gedaan, 274 meer dan in 2022 en 436 
meer dan in 2019. In heel Amsterdam waren er 
8.730 meldingen, waarvan het centrum goed 
is voor 12%. GGD koppelt het toenemend aan-
tal meldingen van ongedierte aan het stijgend 
aantal meldingen over afval en zwerfvuil. Het 
aantal SIA-meldingen is namelijk flink geste-
gen. Met een indexcijfer van 54 is het aantal 
SIA-meldingen Schoon zelfs bijna verdubbeld 
ten opzichte van 2022. SIA-meldingen Afval na-
men eveneens toe, hetgeen een verslechtering 
van 23 indexpunten ten opzichte van 2023 ople-
vert. Een respondent zegt: “Dé shopping straat 
van Amsterdam is gedurende de dag een vuil-
nisbelt door defecte, overvolle of losgetrokken 
afvalcontainers met ratten tot aan je entree.”

Initiatieven
Ondanks de inzet van de diensten, de geweldige 
medewerkers die zich dagelijks in de stad inzet-
ten en de zomeraanpak vanuit de wethouder, 
blijven er dagelijks honderden kilo’s afval en 
zwerfvuil op straat liggen. Het indexcijfer voor 
grof zwerfvuil is 11 punten lager dan het ba-
sisjaar 2022.  “Ik ben altijd onder de indruk van 
de hoeveelheid werk die de gemeente verzet 
om (zwerf)afval te verwijderen en te voorkomen 
in de binnenstad. Toch blijft afval een groot pro-
bleem, ondanks deze zichtbare inzet.” Onder-
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nemers in het gebiedsprofiel Hartje Centrum konden het 
niet langer aanzien en zetten gezamenlijk een afvalplan 
op, medegefinancierd door de gemeente. Een mooi voor-
beeld van publiek-private samenwerking. Zes dagen per 
week rijdt een team vanuit B2Cleaning enkele uren door 
het gebied om achtergebleven (grof) afval van zowel be-
woners als ondernemers op te halen. Sinds de start in mei 
2024 hebben zij meer dan 90.000 kilo grofvuil verzameld, 
wat neerkomt op ruim 10.000 kilo per maand.
In het centrum is afval extra zichtbaar omdat het bij  
gebrek aan ondergrondse containers op veel plekken op 
straat wordt aangeboden. Als er iets misgaat, valt dat 
meteen op. “De Nieuwezijds Voorburgwal is een wereld 
van verschil sinds de realisatie van ondergrondse contai-
ners”, merkt een respondent op. “Wanneer komt dit ook op  
andere plekken?” Wat betreft bedrijfsafval geeft minder 
dan de helft (48%) van onze respondenten de afhande-
ling hiervan een voldoende. Met een gemiddelde van een  
4,7 dus een dikke onvoldoende. Dit is een lichte daling ten 
opzichte van 2023 (4,8).

Samen schoon
De opengebroken prullenbakken en vuilniszakken als 
gevolg van het statiegeld op blikjes en flesjes is een van 
de meest zichtbare oorzaak van de rommel, maar zeker 
niet de enige. Een respondent vertelt: “Wij doen veel via 

2019 corona jaren 2022 (basisjaar) 2023 2024

Luchtkwaliteit Oppervlakte groen SIA meldingen 
(afval)

SIA meldingen 
(schoon)

Zwerfvuil grof Meldingen 
ongedierte

Ondernemers in  
het gebiedsprofiel 

Hartje Centrum konden 
het niet langer aanzien 
en zetten gezamenlijk 

een afvalplan op, 
medegefinancierd  

door de gemeente.



37Amsterdam City Index 2025Amsterdam City Index 2025Amsterdam City Index 202536

Kwaliteit Openbare Ruimte

Waardevol afval? Renewi helpt  
ondernemers circulair ondernemen

ADVERTORIAL

Afval bestaat niet. Althans, niet voor 
Renewi. Wat waardeloos lijkt, is in 
werkelijkheid een grondstof. “We 
moeten anders leren kijken naar 
wat we afdanken,” zegt Cor Ger-
ritsen, Smart Logistics Developer 
bij Renewi. “Grondstoffen worden 
schaars, we moeten slimmer om-
gaan met afval.” Reden genoeg voor 
Renewi om innovatieve oplossingen 
te bedenken.

Circulair rijden
Afval is een grootstedelijk probleem, 
ook in Amsterdam. Renewi combi-
neert afvalinzameling nu vaker met 
stadsbevoorrading. “Waarom zou 
een vrachtwagen leeg terugrijden?” 
zegt Cor. “Zo houden we niet alleen 
oog voor duurzaamheid, maar ook 
voor ondernemersgemak.” Hij geeft 
een voorbeeld: “Een hotel in het 
centrum krijgt dagelijks tientallen 
leveringen. Wij werken samen met 
Aorta Logistics om die goederen slim 
te bundelen in hubs buiten de stad. 
Deze leveren we af bij de klant en ne-
men in dezelfde beweging het afval 
mee. Zo ontstaat een circulaire logis-
tieke stroom.”

Gecomprimeerd afval
Renewi zet grote stappen richting 
een circulaire toekomst met Mission 
75, waarbij ze minimaal 75% van het 
ingezamelde afval willen hergebrui-
ken. “Momenteel zitten we rond de 
65%, maar we willen verder,” vertelt 
Cor. “Hoe beter ondernemers afval 
scheiden, hoe meer wij het kunnen 
hergebruiken.” Om hierbij te helpen, 

biedt Renewi slimme afvaloplossin-
gen, zoals compacte afvalverdichters 
en inzamelmiddelen voor koffiedik of 
sinaasappelschillen. “Dat lijkt klein,” 
zegt Cor, “maar uit sinaasappelschil-
len kun je essentiële oliën halen. En 
met koffiedik kun je oesterzwammen 
kweken. Dit zijn geen afvalstromen, 
dit zijn grondstoffen.”

Voor anker met afval
Bereikbaarheid, strengere milieu-
regels en minder CO₂-uitstoot ma-
ken afvalverzameling in de stad een 
uitdaging. Toch ziet Renewi kansen. 
“Smart City Logistics combineert in-
novatie met duurzaamheid,” zegt Cor. 
“Een goed voorbeeld is afvaltrans-
port via de grachten. Waarom staan 
vrachtwagens klem in het verkeer 
als we gebruik kunnen maken van 
het water? Onze zero-emissieboten 
halen afval op bij bedrijven in de bin-
nenstad. Door afval te verdichten en 
te scheiden, kunnen we met minder 
transportbewegingen grotere volu-
mes verwerken.”

Impact? Graag samen
Slimme logistiek werkt alleen als  
iedereen meedoet. Daarom zet Re-
newi vol in op samenwerking, ook  
binnen Het Green Collective. “Voor-
heen reden er verschillende inzamel-
wagens van concurrenten door de-
zelfde straat, allemaal voor hun eigen 
klanten,” zegt Cor. “Nu doen we het 
samen. Eén vrachtwagen haalt voor 
meerdere partijen op. Het resultaat? 
Minder verkeer, lagere kosten en een 
lagere CO₂-uitstoot.”

Kom circulair denken
Een circulaire stad vereist samenwer-
king. “We nodigen bedrijven uit om 
met ons in gesprek te gaan,” zegt Cor. 
“Of het nu gaat om slimmere afvalin-
zameling, deelname aan het Green 
Collective, of een logistieke oplossing 
op maat: samen maken we de stad 
slimmer, duurzamer en schoner.”

Benieuwd naar de mogelijkheden 
van Renewi? Bel Cor Gerritsen:  
+31 (6) 53 639 934.

de BIZ. Hiervoor geeft de gemeente deelsub-
sidies, en dat werkt aardig. Maar de gemeente 
zelf blijft worstelen met de afvalproblematiek, 
vooral op sommige hotspots, veelal veroorzaakt 
door bewoners en notoire ondernemers, met 
name fastfoodzaken en kleine horeca zonder 
afvalcontracten.” Een andere respondent wijst 
naar bewoners: “Het algemene beeld is dat toe-

risten de oorzaak zijn, maar bewoners maken er ook een 
grote bende van. Ik pleit voor een campagne: ‘Samen een 
schoner Amsterdam’, vooral gericht op bewoners.” Er ligt 
huiswerk voor zowel de politiek alsmede de gemeente, 
dat zij samen met de diensten, Statiegeld Nederland, Ver-
pact, BIZ’en en bewoners moet oppakken. Dagelijks een 
schone stad opleveren is immers een basistaak.

Onderhouden stad
Onderhoud aan panden en monumenten wordt vaker 
uitgesteld omdat kosten hoog zijn en vakmensen de stad 
mijden vanwege onder andere dure leges, hoge parkeer-
tarieven en logistieke beperkingen. “Het onderhouds- 
niveau is ver onder de maat”, merkt een ondernemer op. 
“Kijk eens naar een stad als Wenen, waar alles perfect 
wordt bijgehouden, schoon en toegankelijk is en een pret-
tig publiek aantrekt.” Hoewel er stappen zijn gezet om de 
stad leefbaar en aantrekkelijk te houden, blijft een duur-
zame en gezamenlijke aanpak nodig om de historische 
binnenstad te onderhouden en zo Amsterdam het cachet 
te blijven geven die het verdient.

“ Ik ben altijd onder 
de indruk van de 
hoeveelheid werk die 
de gemeente verzet 
om (zwerf)afval te 
verwijderen en te 
voorkomen...”

A
m
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er
d
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Lekker vers, 
altijd dichtbij.
Lekker vers, 
altijd dichtbij.
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Kwaliteit Openbare Ruimte

Waar het plein 750 jaar geleden nog 
simpelweg een dam in de Amstel 
was, vormt de Dam nu het historische 
hart van Amsterdam. Omringd door 
prachtige monumentale gebouwen 
is het een iconische en drukbezochte 
plek. Juist daarom stelt BIZ Dam hoge 
eisen aan het onderhoud en de uit-
straling van het plein. “De gemeente 
is tevreden als het plein schoon is op 
B-niveau, maar dat vinden wij niet 
voldoende,” vertelt Simmie. Dankzij 
verschillende initiatieven van de BIZ 
wordt er extra schoongemaakt. Arne 
benadrukt waarom dat zo belangrijk 
is: “Het gaat wel over dé Dam.”

Unieke mix
Hoewel de Dam een van de belang-
rijkste pleinen van Amsterdam is, be-
staat BIZ Dam uit een relatief kleine 
groep van zo’n zestig ondernemers en 
pandeigenaren. Die mix is uniek en 
blijkt goed te werken. “Het voordeel 
is dat je alle stakeholders meteen aan 
tafel hebt,” legt Arne uit. “Pandeige-
naren willen net zo goed dat het hier 
schoon, veilig en levendig is—dat ver-
hoogt immers de waarde van hun pan-
den. Dat kunnen ze niet alleen, maar 
samen lukt het wél.” Ook bewoners 
spelen een rol. Zij hebben weliswaar 
geen officiële positie binnen de BIZ, 
maar worden standaard betrokken  
bij de besluitvorming. Simmie: “Ze 
staan echt achter ons. En wij waarde-
ren het dat ze daar hun tijd en energie 
in steken.”

Weegt zwaar op budget
Op het programma staan veel onder-
werpen die groter zijn dan het gebied 
alleen, zoals afvalproblematiek en 
veiligheid. Osman: “Je hebt het grote 
belang waar we aan werken, maar we 

blijven ook kleiner kijken: wat heeft 
dit gebied specifiek nodig. Een maat-
regel die ergens anders werkt, kan hier 
juist helemaal niet werken.” Schoon is 
een onderwerp dat bovenaan de prio-
riteitenlijst staat bij de ondernemers 
en dat ze ook stevig aanpakken. Met 
resultaat! Arne benadrukt wel dat het 
enorm zwaar op het budget van de BIZ 
weegt: “Zo zwaar dat we dus eigenlijk 
gewoon niets anders kunnen doen. 
Daar moet wat mij betreft een bete-
re balans in gevonden worden. Wat 
draagt de gemeente bij en wat wordt 
door de ondernemers betaald. Dat 
is altijd een hele moeilijke discussie 
en die gesprekken met de gemeente  
lopen volop.”

Slaan op pannen
Ondanks de hoge kosten voor zulke 
praktische zaken als schoonmaak, 
blijft er gelukkig ook ruimte voor 
culturele initiatieven, zoals de tradi-
tionele poppenkast op zondag. “Dat 
is cultureel erfgoed,” vertelt Simmie 
trots. “Het gebeurt al honderd jaar 
precies op deze plek.” Toch zijn er uit-
dagingen. Demonstraties op de Dam 
zorgen regelmatig voor lege terrassen 
en blokkeren winkelroutes. De audiot-
our van de BIZ, bedoeld om bezoekers 
meer te leren over de rijke geschiede-
nis van het plein, is moeilijk hoorbaar 
als vier verschillende groepen tegen 
elkaar in schreeuwen en op pannen 
slaan. Arne: “Het heeft direct invloed 
op de beleving van de binnenstad. Wij 
willen dat de Dam een plek blijft waar 
mensen graag naartoe komen.”

Alleen voor eigen gewin
Een kleine overwinning is geboekt met 
de verplaatsing van een dagelijkse de-
monstratiegroep naar het Centraal 

Kwaliteit Openbare Ruimte

Station. Arne: “Na intensieve gesprek-
ken met de gemeente en de directeur 
van Openbare Orde en Veiligheid is 
dat gelukkig geregeld. We zijn blij 
dat we daar niet meer dagelijks mee 
geconfronteerd worden.” De zichtbare 
resultaten van de BIZ leiden tot brede 
steun onder ondernemers en pandei-
genaren. Simmie: “Vorig jaar was weer 
het eerste jaar na de doorstart, met 
94% die vóór de doorzetting van de 
BIZ heeft gestemd.” Voor Osman is dit 
ook winst: “Als een initiatief vanuit de 
BIZ komt, weet je dat het breed wordt 
gedragen. Dan weet je dat het niet één 
ondernemer is die voor eigen gewin 
spreekt, maar dat de hele buurt erach-
ter staat. Dat helpt mij ook in gesprek-
ken met de gemeente.”

Tot wel 600 kilo afval
Wat betreft afvalbestrijding werkt 
de BIZ nauw samen met de andere 
BIZ’zen in het centrum en met steun 
van de gemeente. Simmie: “Vorig 
jaar startten we een pilot waarbij we  
B2Cleaning inschakelen. Zij komen na 
de reinigingsdienst van de gemeen-
te en ruimen het grof afval op wat is 
blijven liggen. Het opgehaalde afval 
wordt netjes gedocumenteerd. Dat 
gaat om tussen de 300 en 600 kilo per 
dag dat is blijven liggen. Arne zet als 
kanttekening dat het initiatief kost-
baar is. “We zijn nu bezig met de plan-
nen voor 2025 en 2026 om te kijken 
hoe we efficiënter kunnen werken. 
Wat kost het ons? Wat kan de gemeen-
te bijdragen? En wat kunnen wij als 
ondernemers doen? Gelukkig voeren 
we daar open gesprekken over, met 
begrip voor elkaars positie. De budget-
ten zijn – aan beide kanten - immers 
niet eindeloos.”

BIZ Dam
Arne Heuwekemeijer, BIZ voorzitter en directeur 

Anantara Grand Hotel Krasnapolsky

Simmie de Vries, Straatmanager BIZ

Osman Demirci, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers
en pandeigenaren: 74
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Bezoekers struikelen op het Ooster-
dok over educatieve instellingen en 
culturele hotspots waar van alles te 
ontdekken valt. Denk aan Nemo, de 
Bibliotheek Oosterdok (OBA), Het 
Scheepvaartmuseum, het Conserva-
torium, Het Bimhuis en Mediamatic. 
Ondanks het hoge aantal bezoekers, 
staat Oosterdok nog niet stevig op 
de kaart. “Je wilt eigenlijk dat men-
sen een dagje Oosterdok plannen, 
zoals ze dat bijvoorbeeld wel doen 
bij De Pijp”, zegt Simone over haar 
toekomstvisie. Als er een BIZ komt, 
wordt dit een van de speerpunten.

Blauw Museumplein
De transformatie van het Oosterdok 
in de afgelopen jaren is indrukwek-
kend. Waar het gebied vroeger vooral 
functioneerde als haven en spoorweg-
knooppunt, heeft het nu een compleet 
nieuwe uitstraling gekregen. Met 
zoveel culturele instellingen is een 
vergelijking met het Museumplein 
snel gemaakt – alleen is het groen 
hier vervangen door het blauw van het  
water. “Toch merken we dat mensen 
het gebied nog niet als een bestem-
ming op zich zien”, vertelt Michael. 
“Het mist een eigen identiteit.” Vanuit 
die gedachte ontstond de behoefte 
om samen te werken met andere cul-
turele instellingen en gezamenlijke 
evenementen te organiseren. “Op 
die manier creëren we een herken-
bare plek voor het publiek. Zo is de 
Uitmarkt hier inmiddels al twee keer 
neergestreken.”

Branding 
Die samenwerking met ondernemers 
in de buurt heeft inmiddels serieuze 
vormen aangenomen. Maar liefst 13 

culturele instellingen en 16 andere be-
drijven in het gebied sloten zich aan, 
en twee jaar geleden werd Simone 
aangenomen om de samenwerking 
verder te professionaliseren. Toch 
blijft de wens om een officiële BIZ te 
worden. “We willen concrete afspra-
ken, structuur, overzicht en een cen-
traal aanspreekpunt”, legt Simone uit. 
“En ja, ook dat iedereen bijdraagt. Nu 
betalen slechts een paar organisaties 
contributie, en dat beperkt onze mo-
gelijkheden. Denk bijvoorbeeld aan 
extra schoonmaak of een branding-
campagne om Oosterdok beter op de 
kaart te zetten. Daar is budget voor 
nodig.”

Één BIZ of juist meer?
Het water bij het Oosterdok verbindt 
de verschillende delen in het gebied 
met elkaar. Wel is het daardoor niet 
te vergelijken met een straat of plein 
waar de ondernemers echt naast el-
kaar leven. Simone vraagt zich af of 
het daarom misschien beter is om 
meerdere kleine BIZ’zen op te richten: 
“Neem bijvoorbeeld de straatverlich-
ting. Als je op de Prins Hendrikkade 
zit, wil je dan meebetalen aan verlich-
ting op het Oosterdokseiland?” Sjoke 
ziet dit anders: “Ik heb begrepen dat 
een grotere BIZ juist efficiënter werkt. 
Er zijn veel kleine BIZ’zen, maar met 
een grotere kun je zaken makkelijker 
organiseren.” In aanloop naar de stem-
ronde in oktober werken alle betrok-
kenen hard aan draagvlak. “We hopen 
echt dat het lukt”, benadrukt Michael.

Blijven hangen
Het enthousiasme in het gebied is in 
elk geval groot. Ondernemers weten 
elkaar goed te vinden en het contact 

Kwaliteit Openbare Ruimte

is laagdrempelig. Michael: “We noe-
men onszelf gekscherend ‘Expedi-
tie Oosterdok’, omdat we samen op 
ontdekkingsreis zijn. Het grappige 
is dat veel organisaties hier eigenlijk 
dezelfde identiteit delen: het draait 
allemaal om educatie en ontdekking. 
Bovendien zijn veel ondernemingen 
internationaal georiënteerd.” Nu is 
het zaak om Oosterdok zichtbaarder 
te maken. Simone: “We willen bezoe-
kers ook sturen in hoe ze zich door het 
gebied bewegen. Veel mensen komen 
speciaal voor de OBA of NEMO, maar 
hoe mooi zou het zijn als ze blijven 
hangen en ook de andere bedrijven 
ontdekken?”

Dagje Oosterdok
Zoals in heel Amsterdam is afval ook 
hier een groot probleem. Simone legt 
uit dat de gemeentelijke ophaaldien-
sten hun werk doen, maar dat het 
niet voldoende is. “Een leefbare buurt 
begint bij jezelf”, vindt Michael. “Als je 
omgeving prettig en schoon is, zullen 
mensen zich daar ook naar gedragen.” 
Hij wijst op initiatieven in de buurt 
die daaraan bijdragen. Zo vergroent 
NEMO het hele dak en komt er een 
bijenhotel. “Het Scheepvaartmuseum 
werkt samen met Waternet aan een 
vissenhotel voor de deur. Hiermee 
willen we bewustzijn creëren rondom 
ecologie.” Zulke activiteiten buiten  
de deuren van de ondernemingen 
gaan van dit unieke stukje Amster-
dam een – nog meer - leefbare plek  
maken, waardoor toeristen hopelijk 
binnenkort een dagje Oosterdok op 
hun agenda zetten.

BIZ in oprichting Oosterdok
Michael Huijser, Directeur Scheepvaartsmuseum 
Simone Tijdink, Straatmanager 
Sjoke Tilstra, Gebiedsmakelaar Gemeente
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4. Mobiliteit
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Gemeente Amsterdam maakt in de stad meer 
ruimte voor voetgangers, fietsers, openbaar 
vervoer en groen. De auto past nauwelijks 
in dit plan. Tegelijkertijd zijn alternatieven 
vaak niet uitgewerkt, wat in deze fase zorgt 
voor uitdagingen bij ondernemers. 

Mobiliteit

Het wordt voor klanten en leveranciers steeds lastiger om 
locaties in de binnenstad te bereiken. Daarnaast is de 
zero-emissiezone vanaf 1 januari 2025 actief, wat aan-
passingen en investeringen vereist bij ondernemers en 

leveranciers. De tevredenheid over de bereikbaarheid van de on-
derneming is gedaald van een 4,9 in 2023 naar een 4,4 in 2024.

Wegopbrekingen
In 2024 heeft Amsterdam te maken gehad met een aanzienlijke 
toename in verkeerscongestie, zoals gerapporteerd in de jaarlijk-
se TomTom Traffic Index. Hierbij had de stad de twijfelachtige eer 
op plek 1 te staan van de gemeten Nederlandse steden. Automo-
bilisten in de hoofdstad verloren gemiddeld 58 uur per jaar door 
vertragingen en de aanpassing van de maximumsnelheid naar 30 
kilometer per uur. Dit komt neer op een gemiddelde reistijd van 
bijna 22 minuten per 10 kilometer. Autorijden in Amsterdam is 
trager dan in elke andere Nederlandse stad en is zelfs een van de 
meest verstopte steden ter wereld. Het onderstreept hoe groot de 
verkeersproblematiek in de stad is en hoe dringend oplossingen, 
en gedragsverandering, nodig zijn.

Wie dacht dat het aantal werkzaamheden in 
Amsterdam in 2024 problematisch waren,  
kan zich schrap zetten voor 2025. Dit jaar  
zullen er door zowel gemeente als Rijswater-
staat méér grootschalige onderhoudswerk-
zaamheden dan ooit plaatsvinden in en rond 
de stad. Met aan automobilisten de vraag 
zoveel mogelijk samen, anders, of minder te 
reizen. Wat betekent dit voor ondernemers in 
de binnenstad en hun leveranciers? “Bereik-
baarheid is de kern van onze business en de 
bereikbaarheid van Amsterdam is al rampza-
lig”, zegt een respondent. Vanuit de Commissie 
Bevoorrading Amsterdam (CBA) is en blijft het 
georganiseerd bedrijfsleven in gesprek met 
programmamanagers van de gemeente, de 
stadsregisseur en de desbetreffende wethou-
der om elkaar te helpen rondom actualiteiten 
op het gebied van stadslogistiek.

“Ik denk dat ik ook wegga”
Op de vraag hoe de ondernemers zich op deze 
extra drukte voorbereiden, lieten meerdere 
respondenten weten wellicht de handdoek in 
de ring te gooien. “Als de verkeersdrukte nog 
erger wordt en niet verbetert, weet ik niet of 
ik in de binnenstad kan blijven ondernemen.” 

Een andere respondent zegt: “Belachelijk hoeveel open-
brekingen en omleidingen er tegelijkertijd gepland wor-
den.” Voor ondernemers heeft dit veel invloed op de be-
drijfsvoering: “Ik denk dat ik ook wegga. Het is al jaren te 
druk, files, parkeerkosten, het is bijna niet meer te doen.” 
Een ander zegt: “We gaan onze activiteiten verleggen 
naar andere gebieden.”

Ontbreken van alternatieven
Ondernemers kregen afgelopen jaren veel voor hun 
kiezen op het gebied van bereikbaarheid: schaarse en 
dure parkeerplekken, het touringcarbeleid, knippen en 
palen, openbrekingen en omleidingen, verschraling van 
P&R en duurder OV. Maatregelen zijn van kracht terwijl 
alternatieven ontbreken. De wil vanuit ondernemers en  
BIZ’en om samen te investeren en positieve veranderin-
gen te realiseren is er, al gaat het moeizaam: “Ideeën van 
ondernemers zelf, zoals vervoer over water, bundelen van 
krachten en overstappen op één vuilnisafnemer, worden 
vaak extreem moeilijk gemaakt door heel veel regelge-
ving. Veel onnodige beren op de weg, weinig daadkracht 

Maatregelen zijn van kracht 
terwijl alternatieven

ontbreken.
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Mobiliteit

Doet uw bedrijf ook mee? Scan de QR-code.

met jong talent?
Doe mee met het Amsterdams Stagepact 
MBO. Samen met 85 bedrijven zetten we
ons in voor betere mbo-stages.
Werk samen met o.a. Daily Paper en Schiphol 
Group, Johan Cruijff ArenA en ABN AMRO 
aan een toekomststendige arbeidsmarkt.

Jouw bedrijf versterken  

Daily Paper: 
“Niet voor elke stage is wo of hbo het beste. 
Voor ons gaat het niet om je niveau maar om je motivatie.”

slot hebben nog nooit zoveel mensen gebruik gemaakt 
van de veerponten. 28 miljoen ritten ten opzichte van 25  
miljoen in 2023. Met de aangekondigde bezuinigingen 
van het kabinet op het openbaar vervoer liggen forse 
prijsstijgingen in het verschiet, een ongunstige factor 
voor de bereikbaarheid van Amsterdam.

Vanuit ondernemers is er veel behoefte aan OV in de 
nacht om bezoekers vanuit de uitgaansgebieden en  
natuurlijk hun eigen medewerkers op een veilige manier 
thuis te brengen. Een van de wensen van de responden-
ten is: “24/7 vervoer met de metro, tram en/of bus naar 
alle stadsdelen en de regio. Personeel is veelal woonach-
tig in omliggende steden en dorpen en door het ontbre-
ken ervan ga ik momenteel eerder dicht en later open.”

Amsterdam staat voor complexe mobiliteitsvraagstuk-
ken, waarbij ondernemers worstelen met beperkte  
bereikbaarheid, strengere regelgeving en een gebrek 
aan volwaardige alternatieven. Veel mensen staan posi-
tief tegenover een autoluwe binnenstad, maar door het 
ontbreken van doordachte oplossingen dreigt de stad 
steeds minder toegankelijk te worden voor zowel onder-
nemers, bewoners als bezoekers.

en wijzen naar elkaar en naar anderen als het doorpakken betreft. 
Regels maken is makkelijk en dat gebeurt dan ook in overvloed. 
Maar daardoor wordt elke vorm van de wil tot vooruitgang zwaar 
verstoord”, legt een ondernemer uit.
Het aantal parkeerplaatsen daalt jaarlijks. En hoewel de gemeente 
wenst dat bezoekers aan de randen van de stad parkeren, krimpt 
het aantal P+R’s. Zo is locatie Zeeburg gesloten en de P+R bij  
metrostation Noord wordt verkleind. 

Krachten en vrachten bundelen
Het is voor ondernemers cruciaal dat leveranciers en werklui hun 
locatie op een efficiënte manier kunnen bereiken. “Ik hoor van 
leveranciers of werklieden dat ze de Amsterdamse binnenstad 
weren vanwege hoge investeringskosten voor vervoersmiddelen. 
Werklieden zijn schaars en kunnen vandaag de dag overal wer-
ken”, aldus een respondent. Een andere respondent denkt dat het 
vooral wennen is: “Het vergt voor grote leveranciers meer creativi-
teit in de planning. Voor kleine (Amsterdamse) leveranciers waar  
wij graag mee werken, is de schade wel groot omdat lang niet  
iedere ondernemer budget heeft om een elektrisch voertuig aan te  

schaffen.” Uiteraard bieden deze omstan-
digheden ook kansen: krachten en vrachten  
bundelen, vervoer over water en meer gebruik-
maken van beschikbare hubs bijvoorbeeld.

“Vanuit onder meer BIZ’en Damrak-Beursplein, 
Dam en Rokin wordt er gestart met een collec-
tieve aanpak van bevoorrading en retourstro-
men”, vertelt een respondent. “Op deze manier 
zijn er minder verkeersbewegingen nodig en 
zal er minder overlast ervaren worden door 
bewoners, bezoekers en ondernemers. Op de 
lange termijn, als meer bedrijven participeren, 
moet dit ook voor lagere kosten zorgen.” Niet 
alle alternatieven zijn direct succesvol: “Wij 
maken gebruik van fietskoeriers, maar daar 
zitten ook haken en ogen aan. Deze hebben 
een maximum aan laadvermogen, en elektri-
sche fietsen hebben een brommerplaatje, dus 
hebben geen fietsvoordelen meer.”

Reizigersritten
Naast de auto of (bestel)bus zijn er natuurlijk 
meer opties om in of naar de stad te reizen. 
Als we naar de cijfers van het GVB kijken, daal-
de het aantal reizigersritten per bus licht van 
44,4 miljoen in 2023 naar 43,7 miljoen in 2024. 
In 2019 lag dit cijfer nog op 51,5 miljoen. Het 
aantal metroritten steeg flink van 100,1 mil-
joen vorig jaar naar 116,4 miljoen. Het aantal 
tramritten steeg ten opzichte van vorig jaar 
met bijna een miljoen naar 95,5 miljoen. Tot 

Amsterdam staat 
voor complexe 

mobiliteitsvraagstukken
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Dennis, Moheb en Tim zijn het una-
niem eens: het stukje Rozengracht, 
in het hart van de Jordaan is nog écht 
Amsterdam. Zodra je de bruggen 
oversteekt richting het centrum, ben 
je verloren, grappen ze. Daar heerst 
het rijk van de toeristen, waar Engels 
de voertaal is. Op de Rozengracht is 
de sfeer anders. De straat heeft een 
duidelijke buurtfunctie, met gespe-
cialiseerde zaken van hoge kwaliteit 
en geen grote ketens. Toch hangt er 
al jaren een zwaard van Damocles 
boven hun hoofd: het Oranje Lo-
per-project.

Openbrekingen
De Oranje Loper is het belangrijkste 
gespreksonderwerp binnen de BIZ 
Rozengracht. Het oorspronkelijke 
plan was om in tweeënhalf jaar tijd 
alle negen bruggen op de route tus-
sen de Raadhuisstraat en het Merca-
torplein te vervangen en de straten 
van gevel tot gevel te vernieuwen. 
Gaandeweg werden de plannen inge-
perkt: slechts één brug wordt volledig 
vervangen, terwijl de andere zeven 
alleen gerepareerd worden. Ook het 
‘gevel-tot-gevel’-concept werd terug-
gebracht tot een herinrichting met 
nieuwe parkeervakken, zonder laad-
palen voor de Rozengracht. En hoe-
wel de plannen kleiner werden, steeg 
de uitvoeringstijd naar maar liefst 
vier jaar, een doorn in het oog van de 
ondernemers. Moheb verwoordt hun 
zorgen: “We verwachten grote pro-
blemen met zichtbaarheid, bereik-
baarheid en omzetverlies.”

Beter op de hoogte
De ondernemers zijn blij dat er een 
BIZ bestaat, die communicatie ver-
gemakkelijkt en hen onderling beter 

op de hoogte houdt. Dennis herinnert 
zich hoe ze in 2012 met een groepje 
van vijf tot zes man vol aan de bak 
gingen om stemmen te winnen om 
de allereerste BIZ van Amsterdam te 
worden. Met succes: inmiddels telt de 
BIZ 120 ondernemers. Tim benadrukt 
dat ook de gemeente blij is: “Het ver-
betert de samenwerking. Zonder BIZ 
is dat veel lastiger.” Naast noodza-
kelijke uitgaven – zo hebben ze een 
contract met een bedrijf dat het hele 
jaar door alle graffiti verwijdert – or-
ganiseren zo ook evementen voor de 
zichtbaarheid van de straat. Dit jaar 
hielden ze voor het eerst een braderie 
op de Rozengracht.

Belangen meegenomen
Een van de grootste successen van de 
BIZ is het versterken van hun positie 
bij het Oranje Loper-project. Moheb 
noemt voorbeelden van aannemers 
die geen rekening hielden met on-
dernemers. Zo moest een horecaon-
dernemer zijn zaak sluiten omdat er 
maandenlang voor zijn deur gewerkt 
zou worden. “Hij moest zelfs perso-
neel ontslaan,” weet Dennis. “Uitein-
delijk duurde het werk voor zijn deur 
maar drie weken. Alles voor niets.” In-
middels treedt de gemeente steviger 
op richting de projectleiders en zitten 
ze met grotere groepen aan tafel bij 
besprekingen. “Nu maken ze betere 
afspraken met aannemers, waarbij 
ook de belangen van ondernemers 
en bewoners worden meegenomen,” 
zegt Moheb.

Jungle aan verkeersborden
De straat kampt al vijf jaar met  
beperkte bereikbaarheid vanwege 
voorbereidende werkzaamheden. 
Dennis ergert zich vooral aan de  

Mobiliteit

jungle van verkeersborden, die zelfs 
in de landelijke media op de hak 
werd genomen: “Ze zetten overal 
borden met ‘Rozengracht afgesloten’, 
maar vertellen niet hoe je er wél kunt 
komen.” Dit gaat nu beter, wederom 
dankzij gezamenlijke inspanningen. 
Tim vult aan: “Naast de afsluitingen 
op de Rozengracht zelf, zijn er ook 
werkzaamheden aan de binnenring. 
Twee grote projecten tegelijk hebben 
enorme impact op de bereikbaar-
heid. Hoe goed je het ook probeert 
te managen, het ontmoedigt bezoe-
kers.”

Welbespraakt
De ondernemers vrezen een daling 
in bezoekersaantallen en zien daar-
in een verantwoordelijkheid voor 
de gemeente. Moheb legt uit: “De 
gemeente heeft een zorgplicht voor 
haar ondernemers. Zij betalen be-
lasting en maken deze straat leven-
dig.” Er is een compensatieregeling, 
maar die is niet eenvoudig te krijgen. 
“Daarnaast moet je ook voorkomen 
bij de commissie”, vertelt Dennis. 
“Daarvoor moet je welbespraakt zijn 
en goed uit je woorden komen. En 
tegenover zo’n commissie uitleggen 
waarom het zo erg is. Waarom je zo-
veel schade hebt geleden? Het is niet 
heel makkelijk.” De blik op de toe-
komst blijft onzeker. Dennis besluit 
nuchter: “We hopen maar dat het  
werk eind 2029 klaar is, zonder verde-
re vertraging.”

BIZ Rozengracht
 

Dennis Wulf, BIZ voorzitter en eigenaar meubelzaak Wulf 

Moheb Alecozy, Straatmanager BIZ

Tim Blank, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers: 114
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5. Veiligheid
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Maatschappelijke onrust, een toename 
van criminaliteit en demonstraties;  
cijfers en ervaringen rond veiligheid 
liegen er niet om. 

Veiligheid

Veiligheid - Indexcijfer 90

Twee derde van onze respondenten ervaart ongewenst 
gedrag van bezoekers in hun bedrijf. “Zwervers en 
daklozen worden steeds brutaler. Ze stelen zelfs eten 
van de borden van gasten”, schetst een respondent.  

Ondanks de beperkte capaciteit en de vele werkzaamheden 
die van de politie gevaagd worden, waarderen ondernemers de  
samenwerking met de politie zeer. Toch is de aangiftebereidheid 
bij alle soorten incidenten sterk afgenomen. De veiligheidsindex 
daalde de afgelopen twee jaar met 10 punten naar 90.

Roep om handhaving
Twee derde van onze respondenten heeft in 2024 minstens één 
keer te maken gehad met diefstal. In 2024 zijn er ruim 16.000 mel-
dingen gedaan van diefstal in centrum XL, dat zijn er circa 2.000 
minder dan het jaar ervoor. Van geweld is 2.200 maal melding  
gemaakt, wat gelijk is aan voorgaande jaren. 7.000 keer is er 
aangifte gedaan van overlast (indexcijfer 112). Daarnaast kregen 
geënquêteerde ondernemers vaak te maken met vernieling het 
afgelopen jaar; 57% van de ondernemers minstens één keer. Een 
respondent schrijft: “Helaas heeft aangifte doen als er wat gebeurt 
niet of nauwelijks zin.” 

De helft (48%) van onze respondenten is te-
vreden over de veiligheid in onze binnenstad. 
“Ik vind dit een van de meest veilige steden 
die ik ken in Europa.”  

 
In de strijd om de leefbaarheid in de binnen-
stad te vergroten wil burgemeester Halsema 
onder meer onderzoeken of het ingezetenen-
criterium politiek draagvlak heeft. 52% van de 
respondenten geeft aan hiertegen te zijn.

Onze respondenten zien graag dat Gemeente 
Amsterdam meer handhaaft op zwervers en 

bedelaars (65%), overlast door criminaliteit (52%), onge-
wenst gedrag van bezoekers aan de binnenstad (50%) en 
zorgt voor een veilig verloop van demonstraties (42%). 
Het is voor het eerst dat ondernemers de roep om hand-
having op zwervers en bedelaars zo massaal agenderen. 
Een respondent vertelt: “Zelfs mijn kinderen die zijn 
opgegroeid in het centrum geven aan dat ze niet meer 
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Hoewel het recht om te 
demonstreren niet ter 
discussie staat, zorgt 

de explosieve toename 
van het aantal protesten 

voor grote frustratie 
onder ondernemers.
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De menselijke maat
in omgevingsbewuste beveiliging

“Ik voel me veilig, maar veel van 
mijn bezoekers zijn dat niet. Te veel 

incidenten, te weinig handhaving.”

Veiligheid

dat vrije onbezorgde gevoel hebben. Ik kijk zelf ook vaak  
om wie er achter mij loopt. Ik constateer erom veel  
zakkenrollers. ’s Avonds voelen sommige delen aan als 
no go areas.”

Demonstraties
Hoewel het recht om te demonstreren niet ter discus-
sie staat, zorgt de explosieve toename van het aantal 
protesten voor grote frustratie onder ondernemers. Het 
schaadt volgens hen het bezoekersklimaat en het ima-
go van de stad. In 2024 zijn 2.925 kennisgevingen voor 
demonstraties geteld. In 2022 waren dat er 1.510, dus 
dat is in 2024 bijna een verdubbeling. Meer dan de helft 
(1.523) vond plaats op De Dam. In 2022 waren dat er 759. 

Naast de enorme druk die demonstraties op 
de politiecapaciteit leggen ervaren onder-
nemers rondom de Dam en het CS dagelijks 
overlast van geluid en door maatschappelijke 
spanningen. Potentiële bezoekers zijn tevens 
angstiger en mijden het centrum, met inkom-
stenderving tot gevolg.

Ondernemers geven aan veel behoefte te heb-
ben aan ondersteuning van de politie. “Ik zie 
nauwelijks politie”, zegt een respondent. “Ze 
zijn letterlijk niet aanwezig in de openbare 
ruimte. Er is naar mijn mening geen blauw op 
straat en dat komt omdat de politie alleen de 
straat op gaat als ergens op gereageerd moet 
worden. Het ontbreekt aan preventieve aan-
wezigheid en daardoor ontbreekt het aan een 
gevoel van veiligheid.” Een andere respondent 
zegt: “Ik voel me veilig, maar veel van mijn be-
zoekers zijn dat niet. Te veel incidenten, te wei-
nig handhaving.” Overigens ervaart de helft 
van de respondenten een onveilig verloop van 
demonstraties rondom hun bedrijf.

Publiek-private samenwerkingen
Ook ondernemers in het Wallengebied zien 
hun buurt achteruitgaan. “Meer daklozen, 
drugsdealers en gebruikers. Het lijkt wel weer 
de jaren ’80.” Met cameratoezicht, undercover-
agenten, extra verlichting en fysieke barrières 
tegen dealers, probeert het stadsbestuur de 

veiligheid te laten terugkeren. Helaas treffen 
sommige maatregelen ondernemers, waarbij 
zij twijfelen aan de effectiviteit. Bijvoorbeeld 
omdat horecazaken hun terras en zaak eerder 
moeten sluiten. “Dat raakt ons. Terwijl het vol-
gens ons de veiligheid van bewoners inperkt 
en de daadwerkelijke problemen, zoals straat-
dealers, zakkenrollers en illegalen criminelen, 
niet aanpakt”, aldus een respondent.

Ondertussen zetten veel BIZ’en zich in voor 
extra veiligheid. Gemeente Amsterdam om-
armt initiatieven en financiert mee. Zo zijn er 
in meerdere uitgaansgebieden hosts aanwe-
zig die op drukke avonden toezicht houden.  
Gebiedsprofiel Hartje Centrum is afgelopen 
jaar gestart met de inzet van particuliere be-
veiligers, de zogenaamde looppost. Winkeliers 
hebben behoefte aan zichtbare handhaving. 
Het aantal winkeldiefstallen dat gepaard gaat 
met verbale en fysieke agressie en het aantal  
personen met onbegrepen gedrag is enorm. 
Tot steekincidenten aan toe. “Omdat we geen 
blik politie kunnen opentrekken, huren wij 
nu beveiligers in die vijf dagen per week door 
het gebied lopen,” legt een ondernemer uit. 
“We betalen dit collectief via de BIZ’en, en de 
gemeente draagt bij. Als er iets in een van de 
winkels gebeurt, bellen we een speciaal num-
mer en binnen vijf minuten staat er gastvrije 
en professionele hulp in de winkel.”
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Als ze echt mogen dromen over de 
toekomst, dan zien ze een nieuwe 
Leidsestraat voor zich zonder tram. 
Een straat waar ondernemers elkaar 
makkelijk weten te vinden. Hoewel 
de BIZ nog relatief jong is – opge-
richt in 2020 – is de samenhang al 
merkbaar toegenomen. Zo is er een 
groepsapp waar onder meer winkel-
diefstal gemeld wordt. Maar als het 
aan Peter ligt, groeit de onderlinge 
samenwerking verder, zodat de 118 
ondernemers straks ook eenvoudig 
bij elkaar terechtkunnen voor iets 
simpels als een kopietje maken.

Reageren of bijsturen
Kiki speelde een cruciale rol in de op-
richting van de BIZ. In 2020 kaartte ze 
bij de gemeente aan dat het essentieel 
was dat ook de Leidsestraat een BIZ 
zou krijgen. Geïnspireerd door an-
dere gebieden waar de BIZ de straat 
zichtbaar sterker maakte, vond ze het 
vreemd dat deze prominente winkel-
straat er nog geen had. Haar inspan-
ningen leidden tot succes. Nu houdt 
ze de ondernemers op de hoogte van 
gemeentelijke plannen voor de straat. 
Peter legt uit: “Een openbreking van de 
straat heeft bijvoorbeeld veel impact. 
Dankzij Kiki weten we het nu tijdig 
en kunnen we reageren of bijsturen. 
Vroeger kreeg je gewoon een brief met 
‘dit gaat er gebeuren’, en dan moest je 
het maar ondergaan.”

Inkoopkracht
Frans, voorzitter van de BIZ voor 
pandeigenaren, schuift ook aan voor 
het gesprek. Er is een nauwe samen-

werking tussen de twee BIZ’en, met 
Antoinette als verbindende schakel. 
“Dat werkt meestal soepel,” vertelt 
ze. “We willen allemaal hetzelfde: 
een schone, veilige en aantrekkelijke 
straat.” Toen de vacature voor straat-
manager vrijkwam, solliciteerde An-
toinette direct. De Kalverstraat en Hei-
ligeweg vallen ook onder haar hoede 
en ze zag het als de kans om deze twee 
gebieden met elkaar te laten optrek-
ken. “Zo creëer je meer inkoopkracht 
en hoef je het wiel maar één keer uit 
te vinden.”

Tramloze Leidsestraat
De Leidsestraat, gelegen tussen het 
vernieuwde Koningsplein en het Leid-
seplein, oogt wat verouderd, al komt 
er binnenkort meer groen op de ge-
vels. Peter zou graag een volledige 
vernieuwing zien, ondanks de tijdelij-
ke overlast. “Wie mooi wil zijn, moet 
door de zure appel heen bijten,” zegt 
hij met een glimlach. Een belangrijk 
speerpunt van de BIZ is een tramlo-
ze Leidsestraat. Kiki herinnert zich 
geamuseerd hoe de ondernemers 
aanvankelijk sceptisch waren toen de 
tram enkele jaren geleden vanwege 
werkzaamheden verdween. Tot hun 
verrassing bleven de bezoekersaan-
tallen gelijk en waren de hinderlijke 
belletjes verdwenen. Sindsdien is hun 
mening 180 graden gedraaid.

Vermindering afvalprobleem
Een recent succes van gezamenlijke 
actie is de aanpak van de afvalproble-
matiek op het Koningsplein. Kiki en 
Antoinette richtten een WhatsApp-

Veiligheid

groep op voor bewoners en winkeliers, 
waar meldingen met foto’s werden ge-
deeld. Kiki schakelde snel met hand-
havers, die overtreders beboetten. Dit 
leidde tot een flinke vermindering  
van het probleem. Omdat het Ko-
ningsplein precies op de grens ligt 
van verschillende afvalophaaldien-
sten, was er veel verwarring onder 
bewoners over de inzameldagen. An-
toinette en Kiki zetten dit op de kaart  
en naar aanleiding daarvan ontwikkel-
de de gemeente een flyer met duide-
lijke informatie over de juiste dagen 
en tijden.

Straat met karakter
Ondanks een afwachtende consu-
ment zijn ze tevreden over het onder-
nemersklimaat. De bezoekersaan-
tallen zijn weer hoog. Frans merkt 
op dat, waar de Leidsestraat bijna op 
hetzelfde niveau zit als voor corona, 
de Kalverstraat nog 20% minder be-
zoekers trekt. “Waar dat aan ligt, is 
moeilijk te zeggen. Ik denk toch het 
karakter van de straat”, zegt Frans. 
Antoinette benadrukt de kwaliteits-
verbetering in het winkelaanbod: “We 
hebben nu bijvoorbeeld NIO House 
en Lululemon. En het Koningsplein is 
er enorm op vooruitgegaan.” Richting 
Leidseplein is iets meer monocultuur, 
maar al met al blijft de Leidsestraat 
een aantrekkelijk winkelgebied waar 
mensen graag komen.

BIZ LeidseKoning
 

Frans Bosch, BIZ-voorzitter pandeigenaren

Peter Koopman, BIZ voorzitter ondernemers en eigenaar Beauty-X

Antoinette Poortvliet, Straatmanager BIZ

Kiki Lauterslager, Gebiedsmakelaar Gemeente
Totaal aantal aangesloten ondernemers
en pandeigenaren: 230



Amsterdam City Index 2025Amsterdam City Index 2025 59Amsterdam City Index 202558

Verantwoording

ECONOMIE

Omzet detailhandel Gemiddelde 
omzetontwikkeling bij alle in centrum XL 
gevestigde retailbedrijven. Bron: CBS, in 
opdracht van Vereniging Amsterdam City

Omzet horeca Gemiddelde omzetontwik-
keling bij alle in centrum XL gevestigde 
horecabedrijven, m.u.v. hotels. Bron:  
CBS, in opdracht van Vereniging Amster-
dam City

Omzet hotels in 3-, 4- en 5-sterren-
segment Gemiddelde omzet per  
beschikbare kamer per nacht (RevPar)  
bij 181 hotels (ca. 34.000 bedden) met 3, 4, 
en 5 sterren in Amsterdam XL. Bron: KHN 
Amsterdam

Bezetting hotels in 0-, 1- en 2-ster-
ren-segment Bezettingspercentage 
hotels 0-, 1- en 2-sterrensegment in 
Amsterdam. Bron: KHN Amsterdam

Geregistreerde overnachtingen Absoluut 
aantal geregistreerde overnachtingen in 
hotels, motels, pensions, appartementen 
met hoteldienstverlening, jeugdaccom-
modaties en Bed & Breakfasts met ten 
minste vijf slaapplaatsen in Gemeente 
Amsterdam. Bron: CBS

Bruto regionaal product De totale geld-
waarde van alle goederen en diensten die 
door Metropool Regio Amsterdam in een 
jaar worden geproduceerd. 2024 is een 
prognose op basis van CPB (macro-eco-
nomisch) van februari 2024 en ING-voor-
spellingen (sectoraal) van april 2024. 
Bron: Economische Verkenningen Regio 
Amsterdam (EVMRA)

Bedrijfsvertrouwen onderzoek
Een weerspiegeling van de mate van opti-
misme onder managers werkzaam in het 
Nederlandse bedrijfsleven. Indicatoren 
die zijn meegenomen zijn onder meer de 
toekomst van het bedrijf, ontwikkelingen 
in productie, orders, voorraden en de 
algemene gezondheid van het bedrijf. 
Rolling window t/m november 2024. 
Bron: The Global Economy

Concurrentiekracht De plaats die Ne-
derland inneemt in de World Competiti-
veness Ranking ten opzichte van andere 
Europese lidstaten. Bron: IMD (imd.org)

Werkloosheid De werkloze beroepsbe-
volking in Amsterdam als percentage van 
de (werkzame en werkloze) beroepsbe-
volking. De index werkt omgekeerd; hoe 
hoger het percentage, hoe lager de index. 
Bron: OIS, Gemeente Amsterdam

Faillissementen bedrijven en instellingen 
Het aantal uitgesproken faillissementen 
van bedrijven, instellingen en eenmansza-
ken in Regio Groot-Amsterdam. November 
en december 2024 zijn schattingen. De 
index werkt omgekeerd; hoe hoger het 
percentage, hoe lager de index. Bron: CBS

Passagiers Schiphol Het gemiddeld 
aantal passagiers dat via Schiphol reist 
per maand ieder jaar. Rolling window t/m 
november 2024. Bron: CBS

Omzet tax free shopping  Gemiddelde 
omzetontwikkeling tax free shopping in 
Amsterdam Centrum. Bron: Global Blue
 
ONDERNEMERSKLIMAAT

Zakelijk klimaat (GPCI) De plek van Am-
sterdam op de Global Power Cities Index 
(GPCI). De GPCI vergelijkt de competitie 
tussen alle steden ter wereld op zes 
functies: economie, research and develop-
ment, culturele interactie, leefbaarheid, 
milieu en bereikbaarheid. Bron: Institute 
for Urban Strategies

Ondernemersvertrouwen Stemmings-
indicator voor het bedrijfsleven, die de 
richting aangeeft waarin het BBP zich 
naar verwachting zal ontwikkelen. Het 
gaat om het totaal (exclusief financieel 
of nutsbedrijven). Gebied provincie 
Noord-Holland. Bron: CBS

Consumentenvertrouwen Saldo positieve 
en negatieve verwachtingen van Neder-
landse consumenten over economische 
ontwikkelingen en financiële situatie in 
de komende 12 maanden. Bron: CBS

Koopkracht CPB raamt de koopkrachtver-
andering: hoeveel kunnen huishoudens 
volgend jaar meer of minder kopen 
dan dit jaar? Bron: Macro Economische 
Verkenning 2024 van het CPB

Koopbereidheid De koopbereidheid is 
een indicator die informatie geeft over 
de opvattingen van consumenten ten 
aanzien van hun eigen financiële situatie. 
Bron: CBS

Producentenvertrouwen Het producen-
tenvertrouwen geeft de stemming aan 
onder de ondernemers in de Nederlandse 
industrie.Bron: CBS

Bijstandsuitkeringen Het aantal 
personen met een bijstandsuitkering in 
Amsterdam (totaal van aantal personen 
tot de AOW-leeftijd en personen vanaf de 
AOW-leeftijd). De index werkt omge-
keerd; hoe hoger het aantal uitkeringen, 
hoe lager de index. Rolling window t/m 
juli 2024. Bron: CBS

Inwonersaantal Personen die op 1 januari 
2025 zijn opgenomen in het bevolkings-
register van de gemeente Amsterdam 
(inclusief briefadreshoudenden) en 
woonachtig zijn in stadsdeel centrum. 
Bron: OIS, Gemeente Amsterdam

Passanten  Kalverstraat Totaal aantal 
passanten dat jaarlijks door de Kal-
verstraat loopt. Bron: OIS, Gemeente 
Amsterdam

Bezoekers musea, attracties & theaters 
Aantal bezoekers aan musea, attracties 
en theaters in geheel Amsterdam. Het 
totaal aantal bezoekers is gedeeld door 
de gemiddelde hoeveelheid invoerders 
per maand. Bron: Amsterdam & Partners

GVB Het aantal reizigersritten in tram, 
metro en bus (excl. veren) Bron: GVB

Aantal passagiers zee- en riviercruises 
Totaal aantal passagiers zee- en riviercrui-
ses per jaar (transit- en turnaround-passa-
giers) Cruise Port Amsterdam Bron: Cruise 
Port Amsterdam

Huurprijzen winkels De gemiddelde 
huurprijs in het centrum. Bron: Cushman 
& Wakefield

Ingevulde verkooppunten en vloerop-
pervlaktes Gemiddelde van het aantal 
verkooppunten én vloeroppervlakte in 
m2 in de branches Dagelijks, Mode & 
Luxe, Vrije Tijd, In/Om Huis, Detailhandel 
overig, Transport & Brandstoffen, Cultuur 
& Ontspanning, Horeca en Diensten in 
centrum XL. Bron: Locatus

Leegstand  Gemiddelde leegstand in 
aantal verkooppunten én vloeroppervlak-
te in m2 in de branches Dagelijks, Mode & 
Luxe, Vrije Tijd, In/Om Huis, Detailhandel 
overig, Transport & Brandstoffen, Cultuur 
& Ontspanning, Horeca en Diensten in 
centrum XL. De index werkt omgekeerd; 
hoe meer leegstand, hoe lager de index. 
Bron: Locatus

Aantal bedrijven segment zzp Het 
 totaal aantal bedrijven segment zzp 
(parttime of fulltime) in de gemeente 
Amsterdam, zoals ingeschreven in het 
handelsregister van de KvK. Bron: Kamer 
van Koophandel

Aantal bedrijven segment  Overig   
Het totaal aantal bedrijven segment 
Overig in de gemeente Amsterdam  
zoals ingeschreven in het handels - 
register van de KvK. Bron: Kamer van 
Koophandel

Aantal BIZ’en Totaal aantal BIZ’en in 
Amsterdam, stadsdeel Centrum. Bron: 
Gemeente Amsterdam

(Semi) publieke e-laadpunten Combi-
natie van (semi)publieke reguliere en 
snellaadpunten voor elektrische auto’s 
in Amsterdam. Bron: Klimaatmonitor 
Rijkswaterstaat

Parkeerplaatsen Aantal parkeerplaatsen 
in deelgebied centrum voor auto’s in de
openbare ruimte. Deze cijfers zijn 
exclusief plekken in parkeergarages en 
op privéterreinen. Bron: OIS, Gemeente 
Amsterdam

Indicatoren, definities en bronnen

KWALITEIT OPENBARE RUIMTE

Luchtkwaliteit Jaargemiddelden van de 
24-uurgemiddelden voor fijnstof (PM10), 
roetdeeltjes en stikstofdioxide (NO2) 
in de buitenlucht op de meetstations 
Vondelpark en Stadhouderskade/van 
Woustraat. De index werkt omgekeerd; 
hoe lager de gemeten waardes, hoe  
hoger de index.
Bron: GGD Amsterdam

Oppervlakte groen Aantal hectare levend 
groen in de publieke ruimte (inclusief 
agrarisch en natuurlijk groen) in stads-
deel centrum. De minimale oppervlakte 
van meegeteld groen is 1 m2. Bomen in 
een stenige omgeving hebben op straat-
niveau een te kleine oppervlakte en zijn 
niet meegenomen in de cijfers.  
Bron: Gemeente Amsterdam

SIA-meldingen (afval Aantal gedane 
meldingen in stadsdeel centrum per 
onderwerp. Geselecteerd a.d.v. mogelijk-
heden Signalen Informatievoorziening 
Amsterdam (SIA). Hoofdrubriek Afval. 
De index werkt omgekeerd; hoe lager het 
aantal meldingen, hoe hoger de index. 
Bron: Gemeente Amsterdam

SIA-meldingen (schoon) Aantal  
gedane meldingen in stadsdeel centrum 
per onderwerp. Geselecteerd a.d.v.  
mogelijkheden Signalen Informatievoor-
ziening Amsterdam (SIA). Hoofdrubriek 
Schoon. De index werkt omgekeerd;  
hoe lager het aantal meldingen, hoe  
hoger de index. Bron: Gemeente  
Amsterdam

Zwerfvuil grof  Het aandeel plekken  
waar op basis van tellingen minstens 
de score B is gegeven voor de aanwezig-
heid van grof zwerfvuil. Het gebied is 
stadsdeel centrum. Bron: OIS, Gemeente 
Amsterdam

Meldingen ongedierte Alle meldingen (in 
SIG) van overlast van dieren in het stads-
deel centrum. De index werkt omgekeerd; 
hoe lager het aantal meldingen, hoe 
hoger de index. Bron: GGD Amsterdam

VEILIGHEID

Aangiftes diefstal Het aantal kennisna-
mes van diefstal (in centrum XL) uit en 
van voertuigen, vaartuigen, winkels en 
bedrijven, plus zakkenrollerij, voor ieder 
jaar van 1 oktober t/m 30 september het 
jaar erop. De index werkt omgekeerd; 
hoe lager het aantal kennisnames, hoe 
hoger de index. Bron: Politie Eenheid 
Amsterdam

Aangiftes geweld Het aantal kennis-
names (in centrum XL) van geweld, 
uitgezonderd huiselijk geweld, voor ieder 
jaar van 1 oktober t/m 30 september het 
jaar erop. De index werkt omgekeerd; 
hoe lager het aantal kennisnames, hoe 
hoger de index. Bron: Politie Eenheid 
Amsterdam

Aangiftes overlast Het aantal kennis-
names (in centrum XL) van overlast op 
straat, voor ieder jaar van 1 oktober t/m 
30 september het jaar erop. De index 
werkt omgekeerd; hoe lager het aantal 
kennisnames, hoe hoger de index. Bron: 
Politie Eenheid Amsterdam

Aangiftes straatroof  Het met geweld 
of bedreiging met geweld wegnemen of 
afpersen van enig goed, gepleegd tegen 
personen die zich niet in een afgescherm-
de ruimte bevinden, of de pogingen 
daartoe in centrum XL. De index werkt 
omgekeerd; hoe lager het aantal kennis-
names, hoe hoger de index. Bron: Politie 
Eenheid Amsterdam

Demonstraties Totaal aantal aangemelde 
demonstraties in Amsterdam, waaronder 
op de Dam. De index werkt omgekeerd; 
hoe lager het aantal kennisnames, 
hoe hoger de index. Bron: Gemeente 
Amsterdam
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